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1 EXECUTIVE SESSION 

2 

3 

- - - 

SATURDAY, NOVEMBER 27, 1976 

a W-B 

5 House of Representatives, 

6 

7 

Select Committee on 
Assassinations 

8 

9 

Subcommittee on the Assassi- 
nation of John F. Kennedy 

Washington, D. C. 

IO The Subcommittee met, pursuant to notice, at lo:14 

11 o'clock a.m., in Room 3342, House Annex No. 2, 2nd and D 

I2 

13 

Streets, N.W., Washington, D. C., the Honorable Richardsor s 

Preyer (Chairman of the Subcommittee) presiding. 

14 Present: Representatives Preyer (presiding) and Thone. 
j 

I 5 

16 

Also present: 
b 

Richard A. Sprague, Chief Counsel and 
I 
t 
i 

Director; Kenneth Brooten, Counsel; Donovan L. Gay, Chief I 
I 

17 

18 

Researcher; Richard Feeney, i Jonathan Blackner, Jeremy Akers,. i a: I 
Linda Conners, Jackie Hess and Robert Ozer, Coxrzr5ttee Staff. 1 

I I 
I I 
I 
I 
I 

, -- 
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PROCEEDINGS --- ---w--B- 

Mr. Preyer. The Subcommittee on the Kennedy Assassinatic 

of the House Select Committee on ASSaSSinatiOnS Will come to 

order. 

Congressman Thone and myself, Congressman Preyer, we haw 

a quorum that satisfies the rules to take testimny. 

This session will be an executive Session; it will be a 

closed session. The Chair notes that Mr. Thone disagrees witk 

executive sessions in principle and the court respects his 

opinions on those. Chairman Downing, however, has requested 

that this be a closed session, and therefore the Chair 

declares this session closed. 

The purpose of this session is to receive the testimony 

of Mr. David Phillips, and Mr. Sprague, if there are no other 

preliminary matters, I will swear the Witness at this time. i 
i 

Mr. Sprague. Thank you, Mr. Chairman. t 

Mr. Preyer. YE. Phillips, 
I  

would you put your left hand. 1 , i 
on the Bible and raise your right hand. 

Do you solemnly swear that the testimony you are about to 

give before the House Select Committee on Assassinations will / 
i 

be the truth, the whole truth, and nothing but the truth, so ! 

help you God? 

Mr. Phillips. 
I  

I do. 

blr. Preyer. Thank you, sir. I 

If you will have your seat, and I%. Sprague, I wili turn j 

r,513h ; 
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questioning over to you. 

Mr. Sprague. Thank you, 

Will you state your full 

Mr. Chairman. 

name. 
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TEST= OF DAVID AFFLEY FHILIJFS 

Mr. Phillips. David Appley Phillips. 

Mr. Sprague. And your present address. 

Mr. Phillips. 8224 Stcnetraile Drive, Bethesda, 

Maryland, 20034. 

Mr. Sprague. Mr. Phillips, ycu understand thdt the laws 

7 

8 

9 

10 

11 

I? 

13 

14 

lj 

16 

17 

of perjury will enmIFpass all testimony given by you under 

oath at this hear*. 

Mr. Phillips. I do, sir. 

Mr. Sprague. Ha-. t yoC -;er been a me&er of the 

Central Intelligence Agency? 

Mr. Phillips. I have, sir. 

Mr. Sprague. And when did you commence as an agent of 

that Agency? 

Mr. Phillips. In 1950. 

Mr. Sprase. Anci hew lcag e-id you renain an agent of 

the CIA? 

18 Mr. Phillips. menty-five years. 

19 

20 

Mr. Sprague. And ycilz- departure, was that a retirement? 

Mr. Phillips. I retired. is Kay of 1975, sir. 

21 Mr. Sprague. Now, &z&q tie pried of time that you ! 
I 

22 were an agent for the Cs, were ycu at any ti=e assigned to ; 
! 

23 work on their behalf in -V_ez-Lcs? 

24 Hr. Phillips. I wzs, sir. 

25 
I  

Mr. Sprague. hd k-;;ec :-ear Cid you coimzence workir,g in i 

4 

i.. 



MeXicc:? 

!?r. Phillips. The assignment was in September of 

1961- 1 arrived in September or early August, as I recall. 

Xr. Sprague. And how long did you remain on assignment 

wit;? the CUL in Mexico? 

m, Phillips. Until early 1965.. 

Er. Sprague. Now, commencing with your assignment in 

1961 k=y the CIA to Mexico, what were your initial duties? 

-8r. Phillips. During the first part of that four years 

rougxy, my job was th?? which involves propaganda and that' 

sort 25 t-sines s . 

Xr. Sprague. Could you explain what you mean by that?- 

?!r, ?hillips. Mexico City has. the Cuban embassy there 

ui;ir' wz active during the 1960s in attempting to assist 

Fide: C.as*zo in exporting his ideas of revolution in Latin 

$..Fr; -2, e-w and it was the U.S. Cavernment's policy and CIA's 

, 
17 i ~rac-zice to counter that when they could. 

! 
That was largely 

18 I tke utect of that. 

i 
19 

I 
Er, Sprague. When you say counter that, what were the 

f *c f c.atcrr of tie things that you did to counter it? 
I 
i 
i 21 i u- m-w Ih5llips. By arranging, assisting journalists, for 

2: ! 22 b-L-, to write the right kind of things about the Gnited - Si”TC 

i 
.T- ; L.: i 2 +2+-e 5 I s-xzorting groups who were in effect groups which *- 

tG f  FLg>-= -- -6'nich were anti-Castro. 
1 
i 

-: ! #- 
L- i -- s Sprague. Did ar,y of that support involve those 
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groups committing acts of violence against the Castro regime? 

Mr. Phillips. They did not, sir. 

Mr. Sprague. Now, how long did you remain with this kind 

of duty that you have just described? 

Mr. Phillips. Roughly two years, until about mid-1973. 

Yz. Sprague. '63. 

Mr. Phillips. I'm sorry, sir, '63. 

Mr. Sprague. When you say approximately mid-1963, to the 

best of your recollection, what months are you talking about? 

Mr. Phillips. I ..!=lieve it was July or August. I'm 

not absolutely positive about that. 

Mr. Sprague. NOW, at that 'time you were given a differenl 

assignment? 

Mr. Phillips. That is correct, Sir. 

rent? 

, i 

Mr. Sprague. And what was the nature of the new assign- i 

Mr. Phillips. t I was asked to take over what were kncwn;.. ;. 
1 

PS the Cuban operations of Mexico City Station. 
i 

Mr. Sprague. Now, how long did you remain in charge : : 
i 

Df the Cuban operation in the Mexican Station of the CIa? i 

Mr. Phillips. Until my departure in early 1965. 
! 
i 

Mr. Sprague. Now, when you say you were asked in.mid-1964 
1 

to take over the Cuban operation, who was it that made that i 

assignment of ycu? 
: 

Mr. Phillips. A CIA officer who had recently been appoinied 
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as the Chief of CIA Operations based with his.headquarters in 

Washington, visited Mexico City, spoke to the Station Chief i 

Mexico , recommended that I be changed to the new job. 

Mr. Sprague. And who was that? 

Mr. Phillips. His name was Desmond FitzGerald, the 

Chief of Station was Win Scott. 

Mr. Sprague. And would you explain what the nature of ti 

new assignment was which, as I take it, then had -- you then 

had for the remainder of,your tour in Mexico. 

Mr. Phillips. It was to know what the Cubans were doing 

in Mexico City, specifically in their embassy, to try to 

obtain as rcuch information as possible about their intentions 

in Mexico and Latin America, specifically;to know what was 

going on in and around the Cuban Embassy. 

Mr. Sprague. Now, where was the Cuban embassy located? 

Mr. Phillips. I believe I recall the name of the street 

as Calle Insurgantes, which was several blocks off of the ., 

main street in Mexico City. 

Mr. Sprague. And what was its proximity to the Russian 

embassy? 

Mr. Phillips. Rather close. 

Mr. Sprague. When you say rather close, what do you Rear! !? 

Fir . Phillips. 

many. 

bir. Sprague. 

A few blocks, as I recall, though not 

Now,when you were put in charse of the 

I  
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Cuban operation, who was your immediate supervisor? 

Mr. Phillips. In the normal chain of command itwould has 

been the Deputy Chief of Station and then the Chief of Statiol 

In practice, it was more the Chief of Station himself. 

Mr. Sprague. Who was the Chief of Station? 

Mr. Phillips. Winston Scott. 

Mr. Sprague. And who was the Deputy Chief who ought to 

have been the head man over you? 

Mr. Phillips. When I was there, there was a man named 

[ Q3 1 and I believe he was still there at the time of 

Oswald's visit. 

He was replaced by a man named Allen White, and it is 

possible White was there, but I am almost sure it was c3 0 _ 

3 

Mr. Sprague. All right, but during your period of time 

on the Cuban operation, was it[Oz]and White who were 

nominally your supervisors? 
;. 

Mr. Phillips. Yes, yes, nominally. 

Mr. Sprague. And who in fact was the supervisor? 

Mr. Phillips. The Chief of Station. 

Mr. Sprague. Which was who again? 

Mr. Phillips. Winston Scott. 

Mr. Sprague. And was he the actual supervisor over you 

during the entire period you were in the Cuban operation? 

Mr. Phillips. Yes. He dealt pretty much directly with 

COlI.lit( 



i 2 

I me. 

2 Mr. Sprague. Now, when you were assigned to this 

Cuban operation, was there anybody else who was assigned with 

you at that same time? 

s Mr. Phillips. Yes, sir. 

6 Mr. Sprague. who? 

7 Mr. Phillips. Mr. Robert Shaw, a W. Joseph Picolo, a 

8 

.9 Mr. Sprague. Now, were they all assigned to that operati 

10 

11 

at the same time you were? 

Mr. Phillips. No. 

12 No, there were three of us'as a rule, and I believe that 

13 it was Mrc 03 gwho replaced Mr. Picolo. 

1-t 

15 

16 

17 

Mr. Sprague. Well, let's take this in order. 

When you were first assigned to the Cuban operation, 

did you succeed somebody who had been in charge of that? 

Mr. Phillips. Yes, I did. 

Mr. Sprague. Who did you succeed? 

Fz. Phillips. A man named Tom Haslett, who went to 

another post overseas. 

Mr. Spraqe. And when you commenced this assignment, 

the Cuban operation, were there any aides or subordinates 

already on that station? 

Mr. Phillips. Yesl sir, and as I recall, at the time 

that I took over, it was Mr. Shaw and 1%. Picolo. Then to 

;: 
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the best of my recollection, Mr. 103 3 replaced Mr. Picolo 

when he went out of town- Mr. Shaw remained and was there 

when I left. 

Mr. Sprague. And how long was it, as best you can recal: 

that Mr. Picolo remained in that assignment until he was 

replaced by Mr. Shaw? 

&!I. Phillips. I am sure that Mr. Shaw was there all the 

time and was there when I left. And I believe Mr. Picolo 

was there and left sometime when I was the Chief and was 

replaced by Mr. 
LO31~ but I cannot remember when, but they 

were not there simultaneously. 

Mr. Sprague. TWas there anybody else on the assignment 

in the Cuban station under you other than the people that 

you have mentioned during the time that that was your 

assignment? 

Nr. Phillips. There was a secretary I believe we shared 

uith some other offices. 
7s 

Mr. Sprague. What was her name? 

Mr. Phillips. I don't recall. 

Mr. Sprague. Do you have any recollection as to nick- 

lame, first name, last name? 

Nr. Phillips. Not at the moment, sir. 

Mr. Sprague. Now, would you first just explain to us 

the way in which your operation worked? 

I&. Phillips. The Cuban embassy had in it diplomats, 

oc:11.31i 
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intelligence officers, cOns=.Ur officers. We had priorities; 

the intelligence officers, far &stance, were at the top 

of the list, and the s&or diplomats, and we tried to obtain 

information in every way ttat me could. That was by using 

the traditional tecimiqzes af espionage, which include, when y 

can, having an agent in place inside, which included knowledge 

of what was said on telephczes, which includes knowledge of 

correspondence, and hav2ng people who worked for you who have 

reason to go in at these em&ssies and make observations, that 

sort of thing. 

Mr. Sprague. Now, whez you say intercept telephone 

conversations, were these wizetaps on the Cuban consul and 

embassy offices? 

Mr. Phillips. There were, sir. 

Mr. Sprague, ibE *i+-k*u 'Jzs it that maintained those taps? 

Was it your operation? 

Mr. Phillips. It 'dZS ret zy operation. It was an outsicf: 

operation. 

Mr. Sprague. New , -he= poz say an outside operation, yo- 
I 

mean another assignment E- cf the CIA? Y 
I 

Mr. PhilliPs. Act - iez ! ;ty-sical area outside of "Lhe ti.S. ; 
i 

errbassy. 

Mr. SpraTLe. 

area? 

Mr. Phillis, -. --- I ,f,l=r-, tie senior man ir. charge of ! 
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that was named p73 3 In discussing this with your 

staff last night, I remembered 

full name was 

I: o3 1 [03jbUt now 1 remember the 

Mr. Sprague. And would you just explain to us the way i 

which that operation worked? 

Mr. Phillips. All right, sir. I never visited or 

saw it, but as I understood, telephone conversations were 

listened to. There was some selection there-because there 

were so many phones in the embassy, and the attempt to get 

them on the important lines, the ones where most information 

would be available. They were listened to and put on tape. 

Someone would have the responsibility of listening to that 

and deciding whether it was worth putting into a transcript,. 

that is, if there was a telephone call about someone asking 

their wife about shopping, that might be something that would 

not be on there, but if there was anything that might be 

interesting -- 
;% 

Mr. Sprague. You say wouldn't be on there. You mean 

it would be a decision not to transcribe that portion of the 

tape. 

Mr. Phillips. That is correct, sir. . 

bir. Sprague. All right, go ahead. 

Mr. Phillips. Otherwise, a transcription was made which 

was an effort to reproduce word for word what had been on that 

tape. The transcription then came into the station. In the' 
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case of the Cuban embassy, in Spanish. 

Mr. Sprague. And who was it that would make the decisio; 

in that particular area whether to transcribe a conversation ( 

not? 

Mr. Phillips. The person in that outside unit or the 

persons there in the outside unit. I do not know because 

I didn't visit .it and didn't know people who were working 

there. 

Mr. Sprague. Approximately how many people were on that 

assignment? 

Mr. Phillips. I don't have any idea. I would guess a 

dozen, but I really don't know: 

Mr. Sprague. Do you know the names;of any of the people 

who were involved in that assignment? . 

Mr. Phillips. I do not, sir. 

Mr. Sprague. Did you not tell us last night the names 

of some other people? 
;. 

Mr. Phillips. I mentioned the name of Ms. Anne Goodpastu. 

an officer in the station, and the name of Mr. 

Mr. Sprague. 

ment? 

Mr. Phillips. 

Mr. Sprague. 

know anybody else? 

Hr. Phillips. 

And were th&y connected with that assign- 

That is true, sir. 

Well, why did you just now say you didn't 

I'm sorry, sir, I thought you meant in the 
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itself. 

Mr. Sprague. Well, what is their connection with that 

particular unit? 

Mr. Phillips. Ms. Goodpasture, for instance, I remember 

actually went out and brought back tapes, and remembering our 

conversation last night, I remembered during the night last 

night that she came sometimes with suitcases that were heavy 

and really had tapes in them. So I am not positive where the 

Russian translations were made, but she brought them in, and 

I don't think they were probably in the station, but not out 

in that outside unit in any event. 

Mr. Sprague. Are you saying it was up to her to go 

and pick up the tapes themselves? 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. And where would the tapes be transported to 

Mr. Phillips. To the CIA office. 

Mr. Sprague. And that was located where? 
;: 

Hr. Phillips. In the U.S. embassy. 

Mr. Sprague. Now, at the time that this lady picked I I 

up the tapes, i 
had they already been transcribed, do you know? 

I 
Mr. Phillips. I believe the situation was she was pickinq 

, I up only the ones in the Soviet language, and that she would ; 

Se picking up transcripts of the ones in Spanish language. 
1 
; 

Mr. Sprague. Now, when you say she was picking up only 

those in the Soviet language, do you xean she was picking u; 
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those on another intercept on the Russian embassy? 

Mr. Phillips. As I understand it, it was an intercept f: 

the outside unit on the Russian embassy simultaneous with the 

one on the Cuban embassy, but the outside unit had Mexican 

nationals in it and not people who had, as far as I understooc 

it. They did the work out there in Spanish, but not, as I 

recall the work, in the Russian language. 

Mr. Sprague. After these tapes were transcribed, what 

would happen with the transcriptions? 

Mr. Phillips. They would go to the desk of Vz. Win 

Scott, the Chief of Station. 

Mr. Sprague. And what theli would happen? 

Mr. Phillips. He would decide how they should be routed, 

to what officers, generally what action should be taken, and 

then they would be distributed and filed. 

Yx. Sprague. Can you give us just the normal process of 

what would occur when something in fact was transcribed? ;: 

Mr. Phillips. Yes. If there was a transcript and it 

had only and solely to do with Cuban matters, it would general 

come to me or to somone in rz;y shop there for the action, if 

some was to be taken, or for an information before it went to 

the files. If it was soaething that iEvolved more than one 

thing such as a combination of Cuban and Soviet matters, it 

would be routed though both Fersons involved, and sonetirr,es 

three persons, dependir,g upon what it was. 

n 

. 
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And so they would go to the o==‘ -&LCerS who were concerned 

with these particular areas, and then they w0Cl.d also go t0 

another officer that -- 1 didn't zenzion last night, the 

CIA station:generally has a person called a Reports Officer. 

That is a person who is not assigned to Cuban things or anyaj 

but put together reports which are disseminated, and there was 

such a thing in Mexico, and SOW of the tinre, even a 

Reports Officer and assistant, because it uas a large station, 

relatively speaking. So they would get nearly everything as 

well. 

Mr. Sprague. When you say nearly everything, does that 

mean they did not get everything;? 

Mr. Phillips. Yes, because the Chief of Station at his 

discretion, if there was something he felt was very, very 

sensitive,and that some pecple Ze zct reed to know, in that 

case there were occasions when 2.e rc-2d cxt out one transcript 

or send it only to one person. 
;. 

Mr. Sprague. You mean if it was perhaps extremely 

sensitive, it would not go just tc the reports section? 

Mr. Phillips. That is rig-L. 

Mr. Thone. Why did you re;cxt directly to Win Scott 

anti not the Deputy, which wzs zcrxzI ;rcced-xe? 

Pt. Phillips. Sir, it wzs 'z=a-ce of 5e personality 

of YC. Scott. He was a very stzcz; zzn, ax.5 he did not 

delegate, so I did have the cLli,-z-L=z ~cccr~iz~ to the sySt2l’r 
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and the second man was my superior, but in fact, Mr. Scott 

would call me and say, Phillips, do this and do that. 
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5 

Mr. Sprague. V&en these memos or the transcriptions were 

processed around, what would then occur with them, &d what 

action would be taken? 

6 

7 

8 
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10 

11 

12 

13 

Mr. Phillips. In SOW cases it was for information only 

and it went to the files. In other cases, there was action 

often indicated by Mr. Scott by writing on a piece of paper, 

please advise so and so, or to the reports officer, I believe 

this should be dissexainated, a formal dissemination would be 

sent to the intelligence community, or any one of a number 

of instructions as a result of that., There might be a query 

of what information do we have on this subject or this person, 

Id and then they would go around and someone would usually have I : 

15 a specific responsibility to do that action. 

16 Mr. Sprague. What was the procedure with regard to 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

25 

26 

25 

notification of other agencies of government? ; : 
i 

Mr. Phillips. A report that is formally disseminated is i 

one which is written in a certain manner to give the reader ! 

some idea of the validity of the source. It is then sent out 1 

to other agencies, locally as woufd be appropriate. That is ' 

that alrrlost everything would go to the Ambassador's office, 

something that had to do wit;? narcotics or smuggling or 

something like that, IrtigrztLon and Naturalization, the 

military attache's of fice sor;etixes would get them, the FBI : 

17 
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would get them. They always in the case of an American 

citizen. Those reports also would come t0 Washington and on 

occasion would be sent to other countries if there was anothe 

country -- something about an-Equadorian who came to Mexico 

City and was doing so and so, and sent to other agencies in 

Washington. 

Mr. Sprague. Who would make the determination as to wha 

agencies were to be notified, or whether agencies were to be 

notified? 

Mr. Phillips. The Chief of Station. 

Mr. Sprague. Which was who again? 

Mr. Phillips. Mr. Scott. .He would generally depend 

on the recommendation of the reports officer preparing -- I 

am speaking now, sir, of formal intelligence reports as oppose 

to just sending some messages back and forth, and he would 

depend generally on the reports officer's suggestions. He 

might change it. 
;: 

Mr. Sprague. But it was up to Mr. Scott to make the fina 

decision whether other agencies of the Federal Government shou 

De notified about information that had been obtained. 

Mr. Phillips. Absolutely, sir. 

i ’ 
I 
I- 

td 
I ! 

1 

i 
!  

Mr. Sprague. You mentioned notification to Washington. 
I  

/ 1 Mr. Phillips. C7h-huh. I I 

Mr. Sprague. By Washington you mean CIA headquarters in I 

dashington? 
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Mr. Phillips. Yes, sir, I do. 

Mr. Sprague. What would motivate, as far as you know, the 

decision to notify CIA headquarters in Washington? 
- : 

Mr. Phillips. Because this was information of the kind 1 

that might be valuable, say, 
4 

to policymakers or something j: 

like that. In nearly every one of these things, for instance,! 
: 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

!4 

1 5 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

?A L- 
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the formal disseminations would be sent to the Department of i 

State here in Washington for their information. 

Mr. Sprague. NO, but I am talking about the decision to 

notify CIA headquarters in Washington, would it be a routine 
; 

of each of these intercepts? i 

Mr. Phillips. No, not each of the intercepts. This is . 

only a formal intelligence report, not in the case of the 

intercepts. 

Mr. Sprague. What would occasion a decision to notify 

CIA headquarters in Washington with regard to an intercept? 

Mr. Phillips. In the first case, something of enough 

importance that it would be turned into a formal report and 

would reach Washington not recognizeable as coming from a 

transcript. Secondly, if it had information which was very 

useful to Washington or to some other country, in which case 

it would be sent not as a formal dissemination but simply 

for your information, here is what we have learned. And 

finally, if there were names that it looked like they sho;llZ 

;I 
iI II ;; 
I 
:/ g 
,I 

-c ‘i go in the record, 
A- ,I 

or things that didn't 
I! 
:i 

-- 

19 

seem terribly imccrtat, 
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7 

they might come up in an informal manner in the diplomatic 

pouch in the form of papers themselves being sent up. 

Mr. Sprague. Would you say of the total number of 

intercepts, that it would be a verysmall number where notific 

tion would be made to CIA headquarters in Washinmn? 

Mr. Phillips. Relatively speaking, small, sir, quite 

small. 

a 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

Mr. Sprague. Would it be accurate to describe those 

.small numbers as being something more involved than the normal 

intercept, something of a little more iqortance? 

Mr. Phillips. Yes, sir, that is true. 

Mr. Sprague. Now, with regard to these tapes that were 

reoordings of conversations, what was the procedure with 

regards to the tapes themselves? 
! 

13 You have said that there was the trascripticr,a.nd I 
j 
I 

15 

17 

18 

have heard you say that they were then carried frzz me place i 

to another. I What would end up, what wolzld happen witi these. i 1 

tapes? ! 
i 

19 Mr. Phillips. All right, sir, rmering last night, f 

20 and the fact that these tapes were comiq in, it is zy 

21 best*recollection now that Soviet tapes would cclze iz to be : 

ii translated actually in the station sorrm&ere, arrd t2.a.t there w'as 

23 

24 

25 

a translator in the station for the Sot-Let busir=ess, I recall: 
, 

thinking last night, I rernen.ber the nxx cf the tzzslator, 1 

and we used to be in a poker club toget'iler, and I rezepber . 

20 
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he worked in the embassy office. 

Mr. Sprague. And what was his nae? 

Mr. Phillips. His name. was George Misco. 

Mr. Sprague. Misco? 

Mr. Phillips. Uh-huh. 

Mr. Sprague. Do you remember whether Misco was' married or 

not? 

Mr. Phillips. I know that he was mrried. I understand 

that he was not in Mexico that Oswald was there, but I believe 

he was married, yes. I'm not positive. 

Mr. Sprague. What gave you to understand that he was noi 
.v 

in Mexico at the time that Oswaid was there? 

Mr. Phillips. Because I received a telephone call on 

the appearance of the Post story from the CIA askir,g me what 

I knew about the source of the informaticn and so forth, and 

the translator and the secretary, and I said the only tram- 

lator I can ren;e&er was George Misco. In a subsequent 0 i. ; 
I 

conversation, the fellow I talked to said by the way, we t 

understand George was not in Mexico at the time. 

I remember. 

Mr. Spracjue. Who was it thatcalled you? 

Mr. Phillips. Mr. Cohn Wailer, 

Mr. Spraqae. Would you spell that last narr,e? 

Mr. Phillips. H-a-l-l-e-r. 

~ylr. Spraqae. And who is Jai-m Wailer? 

That's 
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Mr. Phillips. He is an Offher at the CIA, and I talked 

to him the same day about telling him that I was planing to , 

down and testify and that consequently I considered myself re: 

from my security oath. He is now the Inspector General of CI~ 

Mr. Sprague. John Waller is? 

Mr. Phillips. Yes. 

Mr. Sprague. And did Waller ask you questions with 

regard to the information in the Post story? 

Mr. Phillips. He wanted to know if I knew where the 

information came from. 

Mr. Sprague. Well, first answer arty question. Did he 

ask you for information concerning what was in the Post story? 

Mr. Phillips. Yes, sir, the first -- 

Mr. Sprague. What did he ask you? 

Mr. Phillips. The first question was, is that story the 

test&any which you gave to the Senate Subcommittee of 

Senators Schwieker and Hart, and I said no, sir, and he said, ; 

do you know who the translator might be, and I said, the only 

name I remember of a translator is George Misco. 

Mr. Sprague. What else did he ask you or say to you? 

Mr. Phillips. That was it, sir. / 
, 

/ 
L 

;2 !  Mr. Sprague. Were you advised by anyone frcn the CIA ] 
8 ! t 
i 23 +&at the secrecy ag,reeEent was still binding on you? 
i i 

74 -- i :tr . Phillips. I was told that technically -- 
j 
I 

1; / i- ': 
Mr. Spragxe. Well, answer rrly question. Were ycu advised 

(-j(ji3& i 
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by anyone from the CIA that the secrecy agreement was still 

binding you? 

Mr. Phillips. No, sir- 

Mr. Sprague. What were you advised? 

Mr. Phillips. I was told that technically it was, but 

they left it up to me. And I said, well, I know what I 

considered, but I was not told that it was -- 

Mr. Sprague. Now, when you say they, who else from the 

CIA was in touch with you other than Mr. Waller? 

Mr. Phillips. Kr. Lyle Miller. He is an attorney. 

Mr. Sprague. And what is Mr. Miller's role with the 

CIA? 

Mr. Phillips. He is in the Office of the Legal Counsel, 

I believe, or Legislative Counsel, one of the two, but he is 

a lawyer. 

Mr. Sprague. what happened thereafter with regard to 

contacts by the CIA? 

blr. Thone. Mr. Sprague, I am very interested. 

What do they mean when they say technically? 

Mr. Phillips. The explanation was that technically, 

Decause staff had not formally received security clearances, 

that was the technicality. 

Hr. Thone. I still don't understand. 

Is there E-I implied threat when they say technically? 

Mr. Philiips. Oh, no, sir. 
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Mr. Thone. None whatsoever. 

Mr. Phillips. I had informed them of my intention to 

come down, and the answer was well, technically ycz are not tc 

released from your secrecy oath, but you Cc bhat ycc want to. 

I am not going to tell you what to do. 

Mr. Thone. bihy would they bring up the vord "technically 

if they did not have sore concern? 

Mr. Phillips. I don't know, sir, but I didn't feel that 

it was a threat or asking me not to spe& cr anyt5~. 

Mr. Thone. Why would it be mentioned at all, in your 

opinion? You are a veteran here. Were they cautioning you? 

Mr. Phillips. I did not see it as cation. 2 jut 

think, sir, that it was because I had said that I w;rc going 

to go down and testify freely, and so t3ey were rtzs;crCng 

as bureaucrats do, but I really don't .k.zo=, sir. 

Mr. Sprague.' After these conversaziczz xiti -2ese two 

CIA agents, what occasioned the next cost-~-5a?ior, -diti a ;: 

CIA agent? 

Mr. Phillips. Are we speaking of -,-esz=rSay, siz-t 

Mr. Sprague. Yes . 

Mr. Phillips. There were two CC~~E~SE~~~CS, 1 SelFeve. 

I??. Sprague. Didn't you say that -2-z fizst ~rscn subse-; 
i 

quently called you back to tell you +>a= 5-tt ;ersz= 5.at you 

narred was not there at the tiroe? 

Mr. Phillips. Yes, I rzade the firs: czLl tr- V!. X2Jler.j 
i 

1) 9 1 ‘3 ;r; :? 
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A call came back from Mr. Wailer, and there was the third and 

subsequent call from k!!. Miller who had been advised by 

MX. Waller that I had called and said that I was coming down, 

Mr.Miller, the lawyer, made the third call to me. 

Mr. Sprague. You have got me mixed up. Now, let's take 

these in order. \Jhen was the first contact by anyone from the 

CIA with you with regard to the story in the Post and your 

testifying before the Subcommittee? 

Mr. Phillips. I called the Subcommittee. 

Mr. Sprague. When? 
I 

Mr. Phillips. Shortly before lunch, and asked for Mr. -0' 

Mr. Sprague. When? 

k?!. Phillips. On the day the story appeared. 

Mr. Sprague. Yesterday. 

Mr. Phillips. Yesterday. 

Mr. Sprague. And who did you ask for? 

Mr. Phillips. &!?. Waller. 

Mr. Sprague. And why were you calling him? 

Mr. Phillips. Because he is an old personal friend. 

Mr. Sprague. And did you want to discuss with him the 

story and your possible appearance? 

Mr. Phillips. NO, I wanted to go onto the record that 

I, as I understood xy duties, before a duly constituted 

Corxi-tittee, that I was to coEe down, ard that rriy secrecy 

; 

oath did not apply in this case. Arid so I advised that to Fx. 
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Wailer. He later contacted Mr. Miller, and that presumably 

triggered Mr. Miller's call to me to talk about the secrecy 

agreement. 

Mr. Sprague. And who was it that said to you that this 

technically applies? 

Mr. Phillips. Mr. Miller. 

Mr. Sprague. And what else was covered in that conversa- 

tion, if anything? 

Mr. Phillips. That was it, sir, it was very brief. 

Mr. Sprague. Well, that is what my question is. Was 

the whole content of that conversation Hr. Miller's telling 

you that technically that agreement still was binding on you? i 

Mr. Phillips. 
I 

Yes, sir, and also to tell me something I 

I like they weren't going to tell me what to do or anything like] 
i 

that. ! 

Mr. Thone. Excuse me, Mr. Sprague, but when they tell 

you technically, again, you are a thirty-year veteran of ; 

the CIA, aren't they cautioning you to be very careful in your 

choice of -- my language. Why would he bring up the language 
jr 

t 

well, no, it doesn't apply, but technically it does apply? 
i 

Mr. Phillips. Sir, I don't know, but it was in the I 
I 

contextof letting me know that they were not sayins to me 1 

don't go down and testify, and so that is why I did not see it! 

as a threat. t 
i 

Mr. Thol?e. I don't want to be. argumentative, sir, 
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but if they were going to be freely telling you to come down 

and testify, why would they bring up that word, which frankly 

concerns me? 

Mr. Phillips. Sir, I don't know. 

Mr. Thone. TO me it is a veiled caution that the secrecy 

technically still does apply to the testimony you are giving 

us this morning. wouldn't that be a reasonable interpretation 

Mr. Phillips. Sir, I didn't take it that way, and I 

intend to testify fully , so I didn't read it that way. 

Mr. Thone. Well, that of course, is all-important. 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Thone. And in no way, .form, or shape is that 

admonition influencing anything you are telling US here today.' 

Mr. Phillips. Absolutely not, sir. 

Mr. Sprague. HOW long after the call that you had with i 

the first person was it before the call came from Mr. Miller? j 

Mr. Phillips. The first time I called for Mr. Waller, f -. 

I asked for him and he was at lunch, and I asked for him to i 1 

call me. I 
i 

Mr. Sprague. How long after you spoke to Mr. Waller I 

was it before you then spoke to Kr.Miller? 
I 
i 

Mr. Phillips. I recall it being about 30 minutes. ! 

Yf. Sprague. And when you spcke to Mr. Miller, did 1 

de at that tine advise you that Fz. Wailer had said that i 

tie person you thouc$~t was the translator cr inte-rpretor was i 
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not the person, or was that yet another call? 

Mr. Phillips. NO, sir, that was Mr. Waller in the 

conversation advising that. 

Mr. Sprague. And that was in a third call. 

Mr. Phillips. No, sir, that was the second call with 

Mr. Wailer. 

Mr. Sprague. All right, now, when was the second call? 

As I understand what you said, you called Mr. Waller. He was 

not in. You left word and Mr. Waller then called you back. 

Mr. Phillips. After lunch, I would say about a quarter 

3:00, 2:30, quarter of 3:O0. 

Mr. Sprague. And at that time you discussed this story 

with Mr. Wailer. 
. 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. And he asked you at that tine who did you 

think was the interpretor? 

Mr. Phillips. THat is right, sir. ; 

Mr. Sprague. And you gave hire the name. 

Mr. Phillips. That's right, sir. 

Mr. Sprague. Now, was it in that sarcle conversation that 

he told you that they had checked and that person was not 

down in Mexico then? 

Mr. Phillips. No, sir. It was about 20 or 30 minutes 

later. 

m. Sprague. All right, that was my -- 
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Mr. Phillips. He called, he called back to me. 

Mr. Sprague. Well, that is what I want to find out. 

After that conversation with Mr. Waller -- 

Mr. Phillips. Uh-huh -- 

Mr. Sprague. And prior to your conversation with or. 

Miller, had Mr. Waller called you back again? . 

Mr. Phillips. Yes, sir, he called twice. 

Mr. Sprague. So after the first conversation with Mr. 

Waller, then in approximately 20 minutes Mr. Waller calls 

you again. 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. And what did.Mr. Waller tell you at that 

time, and what was that conversation about? 

Mr. Phillips. He called me to tell me -- during that 

conversation he mentioned a man's name that I had gathered 

was not stationed in lexico, and he told me that he had 

passed on, I believe he said to Mr.Miller, the fact that 

I had called and said that I intended to testify because Mr. 

Wailer was not necessarily the man that I would have called 

if I had known just the person to call, but I had known him. 

That person whom he notified, Mr. tiller, who is either the 

Legislative or Legal Counsel's office, called me, which was 

the third call in the series, and this all occurred in about 

an hour. 

24.r. Sprague. All right, let's take now the second call 

(-j$l'3j;2 
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to 441~. Waller. Other than Mr. Waller stating to you that the 

person you were naming he has checked on and that person was 

not working in Mexico at that time -- 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. And other than stating that he has referrec 

this matter or turned it over to Mr. Miller, was anything else 

said by Mr. Waller in that conversation? 

Mr. Phillips. I don't recall anything else, sir. 

Mr. Sprague. Well, was he saying anything about not 

mentioning another party, since he has just checked on one 

name that you mentioned and found that that person you said 
!  

wasn't working there? Was there anything along that line? I 
I 

Mr. Phillips. He did say one other thing, to continue f 

on that, which was we don't think he was working there. It I I 
was another fellow but I won't say who that is because I don't! 

I 
want to confuse you, or something like that. But I won't tell 1 

you who that is, and he didn't. _ i 

Mr. Sprague. And was anything said about their 

attempting to contact any of these other people? 

Mr. Phillips. No, sir. 
I 

Mr. Sprague. Whe- he said to you in effect that your I i 

inforrmtion was incorrect, ttiat he was not going to tell you 

who the other person is, or another naxe, because it might 

confuse you or would confuse you -- 

i”!r . Phillips. I am not sure, sir, he used the word 
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"confuse". I do recall he said, birt I won’= teL1 you the 

other person's name. 

Mr. Sprague. Well, Ciin’t yCU justr Sq that he said he 

didn't want to confuse you? 

Mr. Phillips. I am not sure that is az accurate quote 

for that word. 

Mr. Sprague. Well, let me ask you this, Did his call 

to you in the context of indicating that t&y Lad checked the 

name and that person appears not to have x2& there, make ye 

a little more questioning abut your own rcollection? 

Mr. Phillips. Ko, sir, because my oris;Lti thinking of 

the man's name was simply a translator who I knew in 

Mexico, not in the context of the translatcr ortO -- not in tht 

context of the Oswald translator. 

Mr. Sprague, But did Lis call have azz effect in making 

you a little more question25 akclst you ezzire recollection 

of this matter? 

Mr. Phillips. No, sir, I tEzk no. 

Mr. Sprague. All ri*z. 

What else was then satl.5 ic &A-L call CLZEZ '&an what 

you have just said? 

Mr. Phillips. I dcn't recall anythiz; els5, sir. 

Mr. Sprague. With reS';--'Z to -2e !G.IIEz c+ll, kave you 

related it in its entirety? 

Jar. Phillips. Yes, sk, it b-25 brief. 

cf.xLiti 

;. 
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Mr. Sprague, Well, I know what you have said. I 

IS there f 

anything you omitted from that call? 1 
I 

Mr. Phillips. Yes,there is another thing. He said I 

something about contacting your staff. I I 

Mr. Sprague. He said who was contacting the staff? I 

Mr. Phillips. He said something about he would be callin 

your staff or something like that. 

Mr. Sprague. Did he say for what purpose? 

Mr. Phillips. No, sir. He said he would be calling -- 

I don't think he mentioned a name, somone on your staff, and 

I presumed he was going to say, I spoke to Mr. Phillips and 

we know he is coming down. He saie if I have anything else 

to tell you, I will call you before 4:00 o'clock, and he did 

not call. 

Mr. Thone. You hesitated just a minute on that rime of 

the staff member here. Can you give that a little bit more 

thought? Did he mention ,a name? ;; 

Mr. Phillips. I think he did, sir. 

Mr. Thone. Can you give that a little thought? 

Mr. Phillips. I had just shortly been contacted by 

Mr. Feeney. Mr. Feene- s name was the only one I knew. Sir, 

I will try to. I can't think of it. I am not positive that 

he did mention a naxe, but he said I will be contacting the ; 

staff. 

Mr. Sprague. Other than news redid, did anyone else ' 
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attempt to contact you and in fact contact you once this 

story broke in the Post, regarding the story and your appear- 

ance before this Subcoamittee other than these people from 

the CIA? 

Mr. Phillips. No, sir, other than the news media. 

Mr. Sprague. Now, going back, when these intercepts 

occurred, who was it that was responsible for making the 

transcripts from the tapes? 

Was it the same unit that was responsible for the 

intercepts? 

Mr. Phillips. Certainly in the case of the Spanish 

ones, they were made in the unit where they were received, 

and those transcripts then came into the station, and in the 

case of conversations in the Russian language, as best as I 

can recall it, they cam into the station, and I was wonderinc 
d 

last night whether it was a little unit outside, but I don't 

recall that there was. There may have been a translator outsi 

and then they were once again taken out of the station to the 

Soviet translator, but as I understood it, there were no 

Soviet language experts in that unit outside, but in the 

station, yes. 

Mr. Sprague. Just so I understand this, when you , 
/ 
I 

distinguish between, Spanish ar,d Russian -- 

m, Phillips. Yes, sir. , 

Mr. Sprague. You are not distinguishing in term of the ! 
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place that is intercepted, but the conversation that is on 

that interception, is that correct? 

Mr. Phillips. That is correct, sir. 

Mr. Sprague. And this intercept operation, if I can 

use that word, was that not only intercepting the conversatiol 

that were at the Cuban ezrbassy and consul, was that operation 

also intercepting conversations at the Russian embassy and 

consul? 

Mr. Phillips. THat is correct, sir. 

Mr. Sprague. And so I understand it, in either situatior 

Spanish conversation would be translated and typed right 

there where that intercept operation was, wherever that niay hz 

been. 

Mr. Phillips. That is what I understood it, but I 

never visited it. 

Mr. Sprague. And the Russian conversation that was 

picked up, whether at the Cuban or the Russian embassies, was 
z 

taken to somewhere in the embassy itself where it was then 

translated and typed up, is that correct? 

some 

Mr. 

of 

Phillips. That is correct. It may have been that 

those Russ ian things then we nt out to a Russian 

I 

translator who actually worked outside. I don't know that thyt 
I 

was the case. ! I 
I 

Mr. Sprague. All right, let's deal right at the morzent : 
t 

with the Russian part of that. 
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DO you know who was the translator in the embassy to 

translate those intercepts that involved the Russian language 

Mr. Phillips. I do not recall, sir. 

Mr. Sprague. IS that the name that you were stating 

yesterday, to whom Mr. -- the CIA agent -- 

Mr. Phillips. The name of Mr. George Misco I.was 

stating was the only name of a Russian translator I remembere 

Mr. Sprague. F?as that the name you were thinking, thoug 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. When you were talking about the translator 

for the Russian conversation? 

Mr. Phillips. Yes, sir, yes, sir. 

Mr. Sprague. And what is that person's name? 

Mr. Phillips. George Misco. That is the phonetic. I 

am not sure how it is pronounced. 

Mr. Sprague. Do you know who was the typist for whoever 

was the translator of the Russian tionversations? 
;< 

First, do you know? 

Mr. Phillips. The translator? 

Mr. Sprague. Do you know who was the typist for that 

translator of those iqtercepts? 

blr. Phillips. I don't recall the narries. I recall two 

warren, Argfzricm wo;r,en who mre local employees. That is, they 

were not sent fron Washington but were hired locally. I 

didn't know then personally, but perhaps their husband was in 
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business or something like that, and since foreign nationals 

were not allowed into this office, they did come in and work 

on a contract basis, but not a regular U.S. Government 

employee, and I can't remember their names, but I recall two 

of them. 

Mr. Sprague. Do you have any recollection of.first name 

nicknames, last names ,of--any of these typists of the intercep 

Hr. Phillips. Not atkthis time. I could recognize 

photographs, but I can't remember their names. I will try 

to. 

Mr. Sprague. All right, now, going back to the Spanish 

intercepts, do you know who was the translator of the Spanish 

intercepts? 

Mr. Phillips. No, sir. 

Mr. Sprague. Do you know who any of the typists were 

there? 

Hr. Phillips. No, sir. 

Mr. Sprague. Now, let me ask you this. When a 

conversation is intercepted, was there any procedure for 

dealing more imediately with a conversation that the listenex 

that was listening at the same tine thought was a little 

more important than just the normal intercept? 

Just answer first yes or no. 

Hr. Phillips. Yes. 

IQ. Sprague. And. what was that procecure? 
Cwjitt 
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Mr. Phillips. As I recall it, a telephone call to some01 

in the CIA station from that place saying hey, we have someth. 

terribly interesting here. 

Mr. Sprague. NOW, would that be made by the monitor 

himself, or would he report that to somebody else who would 
/ 

then make the decision as to do something for more'immediacy? 

Mr. Phillips. Sir, I don't know. 

Mr. Sprague. When the telephone call that you have 

alluded to was made, as far as you know, to whom would that 

be made? 

Mr. Phillips. Customarily it would be made to Ms. 

Anne Goodpasture. 

Mr. Sprague. And she again is whom? 

Mr. Phillips. She was the woman inside the station who 

had the primary responsibility for this outside unit. Mr. 

L-031 ‘I didn t come every morning to the CIA station but stayed 

outside. 7: 

Hr. Sprague. Now, you have talked about your Cuban 

assignment. 

Was there similarly a Russian assignment? 

Mr. Phillips. There was. 

Mr. Sprague. Ar?d in 1963, while you were, let us say, 

on this Cuban assignment from Kid-1963, who was the individual 

that was in charge of the counterpart to you with the Russian 

embassy assiqxnent? 



1 Mr. Phillips. M403.3 
2 

3 

J 

5 

6 

Mr. Sprague. And do you know who were the people at tha 

time who were working under Mr. c s.31 

First, do you? 

Mr. Phillips. I know immediately one, sir. 

Mr. Sprague. And what is that person's name?. 

Mr. Phillips. II 03 I. 7 

a Mr. Sprague. C 03 Jis[ O?S 

9 

10 

Mr. Phillips. That is true, sir. 

Mr. Sprague. And was she also an employee working on 

11 that assignment with Mr. c 03 J 

12 

13 

15 

16 

17 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Mr. Phillips. Yes, sir. She was a former staff employee 

of the CIA who had specialized in Soviet matters, and I 

believe was hired in Mexico I believe on a part time basis, bt 

as the other locals were. In other words, she did not enjoy 

her staff -- she had resigned from CIA but was then hired 

again to work inside and to assist C 03 ]in Soviet. 
-5 

matters, because she knew the Soviet language, and had the 

background and so forth. 

Mr. Sprague. Now, do you know anyone else who was workil 

in the Soviet assignment other than c a3 3 
, and 

I take it Mr. * was the supervisor in charge of that. 

Mr. Phillips. He was, sir. 

There was -- 1 recall a man named Kr. Benjamin Pepper 

who worked for tir. and had responsibility for not 
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necessarily for -- not necessarily where Mr 1 
was concern+ 

with Soviet matters. FE. Pepper was concerned with Czechoslo- 

vakian matters, Polish matters and so forth, and then would 

assist Mr.[ 03J’ * in the Soviet thing and that part of the 

shop. 

Mr. Sprague. The United Press has a specific quotation 

of a statement which they say you made to a United Press 

International reporter named Daniel F. Gillmore, quoting in 

part as follows: "I have the recollection hazy after fourteex 

years that Oswald intimated that he had information that 

might be useful to the Soviets and Cuba, and that he hoped 

to be provided with free transportation to Russia via Cuba." 

Did you make that statement to Mr. Daniel F. Gillmore 

of United Press-Xnternational? 

Mr. Phillips. I did, sir. I 
I 

Mr. Sprague. Is that statement accurate? 

Mr. Phillips. I think it is, sir, yes, it is. ; 

Mr. Sprague. There is, in the Washington Post of 

yesterday's date, a story by Ronald Kessler in which he 

quotes you in part stating that you recall from a transcript 

Oswald telling the Soviet errbassy, "I have information you 

would be interested in, and I know you can pay my way" into 

Russia, but that is not part of the quote. 

Is that what you said in part to Mr. Kessler? f 

m . Phillips. I feel that I cannot answer that yes or I 

I 
PJl&ka 

/ 



1 no without explaining that I met with Mr. Kes,sler on two 

2 occasions, once for a long lunch, OmX in a Coffee shop, and 

3 I 
he called me two or three times on the phone. 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

I1 

12 

13 

In these discussions with Mr. Kessler, I did -- he 

' raised the subject of whether or not Oswald was offering 

information, was being paid, wanted to be paid to go to the 

Soviet Union, and wanted to know whether or not I could confir 

that. I did confirm in the sense -- 

Mr. Sprague. My question is, I have read a specific 

quotation, Mr. Phillips. You are under oath at this time. 

Mr. Phillips. I understand. 

Ym 

I 

Mr. Sprague. And I will reread the quotation, because 

I do want to know, did you make this statement in part. 

IA I I understand that there were other parts to the conversation, 1 

,j j but did you make this statement to Mr. Kessler -- I'm not.- I 
I I I 

16 !I talking about you, 
(f 

I am talking about what Oswald allegedly I 

17 ] 
!I 

said: "I have information you would be interested in, and I ;< i 
! I 

18 I I know you can pay my way." 
I ) 

I9 I Mr. Phillips. I think I may have said that or something I 
i 

j 20 , near to it, but what I intended to convey was that Mr. Kessler! 
! 

21 ; was saying, well, is that the idea, and I said yes 
;' 

, that was 1 

i? 
!, 1 

I 
the idea that we gathered. 

,I I !. I 
i? // Mr. Sprague. Okay. 

Fir. Phillips. That was what I was trying to -- 

Hr. Sprague. I'm sorry. I did not Icean to cut you off. j 

()012*2 ; 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

2 

9 

10 

11 

12 

13 

:4 

13 

16 

17 

18 

13 

20 

21 

i2 

23 

Is there something else you wan*& to say on that? 

Mr. Phillips. No, sir. 

Mr. Sprague. All right, now , deaJ..ing specifically with 

these calls, were there intercepts m&e of tilephone calls by 

Lee Harvey Oswald while in LJexico to the Pussian embassy? 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. And do you knov wtrere the tapes of those 

conversations are? 

Mr. Phillips. No, sir, I da no-t, 

Mr. Sprague. Now, let me back up if I zxay, a second. 

When we were talking earlier about the taping and these 

intercepts, and then transcripticns being m&e, what was the 

procedure with regard to the tap- tkmselv~? 

Mr. Phillips. The procedure 'm titt .z transcript was 

to be made from them, and tier: tie tzqes wozLd be erased. 

Mr. Sprague. Now, let re ask yea E~ze, zas that always 

the case. For example, let ze &ow out arrce. Let's suppose 

a conversation was picked us 2~dLcatg 'Fiat someone perhaps 

might be engaged in spying zctiV;,s - 

Mr. Phillips. Uh-huh. 

Mr. Sprague. Would theis zcz IZE E~CILE p~h~ would then 

want to keep that tape as pcssible eAd~,,~e? 

Hr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague Wno would 52-t 32 ~2 Zzz -25 Zecision- 

41 

raking with regard to not dest=orFzc 5.~ zco? 
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1 Mr. Phillips. Ifatape- the xrst declsron wt$be C' . . & 

: 
made by Mr. Scott when be saw tie tzznscript.. I don't 

3 

4 

recall a particular case, but te wotzX write 'Hold this tape" 

meaning don't destroy this tape, so=&ag like. 

5 

6 

Mr. Sprague. Do I take it fro= that that the orders were 

to destroy or to reuse the tapes, if I can use that instead 

7 

8 

of the word "destroy tqes', to use -Jlear over and-over I take 

it is what you mean. 

9 Is that right? 

IO 

I1 

I2 

Mr. Phillips. As I undersxod, sir, unless the people 

in the unit were so advised, t5ey uc?erstood that they were to 

erase them and use thes again. 

13 

74 

Mr. Sprague. In other words, tke basic order was that 

the tapes are not maintzized &ter t-py are transcribed unless 

15 
there was a specific directive czdes to the contrary. 

16 Mr. Phillips. That L-s right, s;r, and that might be 
I 
I 

17 

18 ’ 

19 

by someone other than Y?. Scott- If 2 were a Cuban matter, X.i 

Light say to someone , please bate them hold that tape 

I 
I 

2o ! 
I 

21 j 

ior a while, and I might qeak Crec-Cy to Pas, Goodpasture. 
, 

Mr. Sprague. Now, hcic lozc a -zxce wotrld normally occur 

lefore tapes were, let's say, C.~.s~~rcz=d, to allow for the 

d 

23 .I il 
8, 

.ecisionmaking process K:rt SC-F:C*~- * --:+ I;I=,-, - Decide that they 

'ant to keep the tape? I w 
!I 

2: jl 
I 

Pk. Phillips. Ic ~7 sersczrl kcwledge, I don't know, 

is 
ii sir. I heard other pec;Lz's c~~Wcu-G cf it, but to my -C-^.-"-- 
II 
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! 
personal kzawh&~e, I don't know how long. 

Hr. sag,* Well, let me press that a little further, 

ObviousLy if there is an area that is going to involve 

somebody ha-g the opportunity to make a decision not to 

destroy &qes, there has to be some timespan after a 

transcript is se&, the minimal, whatever that length of 

tinre is, Mare any tape is destroyed. Otherwise you might 

have a tqe destroyed and somebody, Mr. Scott or you, seeing 

the tr anscrQt -be a couple of days thereafter and wanting 

the tape, a& it would be destroyed. 

That diE not exist, did it? 

Mr. 2hz'tT~S. I understood it to exist in the form of, 

if Iwant~E~~e, that I had better ask for it before a 

week, say, Ead =&sed. A week is the time period that I 

recall. If yc~ were to call up 13 days later that -- call 

Ms. Good~as?zre azd say hey, give me that tape, she would 

say, oh, it 2s acne, and that if you wanted to .keep it, you i i 
‘. i 

: 
should dc i', soczer, and roughly a week is the time. 

E?x. s"FrayT. We 11, let me ask you this. I 
I mean, you i 

t 
are dealiq ~-5t5 a spy, intelligence agency. Was there some i 

set direcz.it= a*er of some type stating that tapes are not i ; 

to be CeszzqtC -- ~til a certain length of time, so that was j 

defizite ;cLIq--, zzd that was not? 

px. p=,:i-, 5 - Kct to my knowledge, sir. 

24z . z-w= -- -z--z- e. And who was it that would destroy the tase?: 



-Xr. Phillips. The tape, as I -- this would be in this 

outside mite -- as I understood, would not be destroyed, 

but they would simply be piled up, the ones that had conversa 

tiozs cm it, and-then as the cycle of conversations are to 

be taken care of, when they needed new tapes, they would 

sinply reach over and get one of the old ones and start 

aGaiP, which automatically erased the recording of before, 

what was on there before, but I don't have personal knowledge 

of 1-e -a 

??A?. Sprague. All right now, your decisionmaking, in 

tem~ of a decision to keep a take, what would be the 

gtxidelirres that would exist for you in mking that decision? 
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Mr. Phillips. The only thing that would be absolutely 

definate as a guideline would be if the Chief'of Station 

wrote a note to me, "I:eep this tape." It would certainly -- 

Mr. Sprague. Well, I understood when Mr. Scott or anybody . 

above you said that, but I am asking you what were your own 

criteria for a decision on your part to keep the tape. 

For example, if there were an intercept there and someone 

was heard making a threat against a Congressman, would there 

be a decision to keep that as possible evidence for a subsequer 

prosecution? 

Mr. Phillips. Yes, sir, I think that is a good example. 

bother one is if there is a conversation between someone that 

fou recognized as really being a Soviet agent and pretending 

to be someone else or a man who you thought was a Cuban 

intelligence agent, SOT.-hing of a high priority where you 

khought you might have to have it. 

Mr. Sprague. Well, if you intercepted something that i 
t 

;. 1 

qould of itself indicate an illegal act for which there could ; 
I I 

>e prosecution under American laws, would there be a decision 1 
1 

co maintain that tape for possible evidence in a subsequent I 
I 

prosecution? 
I 

Mr. Phillips. Sir, I think not, because what would 

happen in such a circaqstance I think was that an American, : 

information on an American would be passed to the Chief of the i , 

F31. The Chief of t;le F3I knew fall well that t;?ey were 
1 
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telephone transcriptions, that the information was coming to 

him from teltaps, SO he could then say to Win Scott, I want 

you to save that. A CIA station, I think, would depend on 

whether he wanted to do it, if it's the case of an American 

in criminal prosecution. 

Mr. Sprague. Well, maybe I'm jumping ahead here, but for 

example, if there is an intercept indicating that Lee Harvey 

3swald is getting to Cuba -- attempting to get to Cuba, and. 

fou have his voice on that conversation, at that time it was 

against the law for Americans to go to Cuba, was it not? Am 

1. correct on that? 

Mr. Phillips. Yes, that's right. That's right, sir. 

Mr. Sprague. Would not then the CIA, someone there at 

Least put a hold on that tape for possible use as evidence? 

Mr. Phillips. In s-iat cz:e that would not be the kind of 

hing that would merit calling someone and say, "Hold that 

-ape," as long as you had the information. p 

Mr. Sprague. What would be the difference between that 

knd intercepting a threat concerning your Congressman? 

Mr. Phillips. Well, the dimension of the difference. 

rith every CIA station, contemplating using one of these tapes 

jroduced by Mexican nationals was one that I don't think Yr. 

Scott thought of a great deal, in other words, admitting it as 

evidence. So there was not a tender,cy to think of it in those 

:erms, and I think the idea was you would depend on the FBI 



1 

2 

to say that, because in 1962, at least, the thought of passing 

a tape to be used in a Court proceeding was -- would have 

3 dismayed a lot of intelligence people. 

4 

5 

Mr. Sprague. Well, let me ask you this then, this time 

span before a tape would be reused or destroyed, did it also 

6 allow not only for decision making within the CIA about 

7 

8 

maintaining that tape, but did it allow for notification to 

the FBI for their evaluation and a response back not to destroy 

9 the tape? 

10 

11 

12 

Mr. Phillips. My dealings with the F'BI were so infrequent 

that I cannot answer your question exactly. It was my pre- 

jumption that it certainly was. 

13 Mr. Sprague. Well, this gets back to, wasn't there any- 

. 13 thing of any formality within the CIA about not destruction 

1s within a time to allow !Tcr these various L2ings to occur? 
i 

16 Hr. Phillips. Certainly there was ncze I have ever I 
1 

17 ;een in the sense of a guidance from headq..arters to stations, i '7 * 

18 if you have tapes, keep them so long. It was a local matter. 1 
I 

19 

20 

21 

22 

23 

id 

25 

There was in the station a set of r.zLes called Station 

I 
Xegulations. YOU cannot carry a gun. Yorr cannot drink whiske 

Y 

in your office, things like that. That wsnld include some I sort 

1 
lf operational directive, and that it -2e place there would ; 

I 
lave been a thing that says, we do not des:roy tapes for, SaYI ; 

ten days. I never saw such a regulztior! r,zr heard of it in j 

:?lexico City Station. 

47 
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Mr. Sprague. While you were on this Cuban assignment, 

did you ever have occasion to give an order not to destroy a 

tape? 

Mr. Phillips. I don"t recall the instance in doing it, 

but I must have done it a couple of times during the two years 

Mr. Sprague. Do you have any recollection as to what 

engendered that directive on your part? 

Mr. Phillips. Yes. It's very hazy, but I believe I 

remember something like saying to Hiss Goodpasture, will you 

please hold that 'til we find out if this guy might be so-and-s 

snd then we found out that the fellw making the telephone 

zall was not so-and-so, and then.1 said, okay, let it go, 

thinking he was an intelligence agent from another country. 

Mr. Sprague. And do you remember, as best you can tell, 

qhat was the substance of that conversation that at least 

engendered your wanting to keep lZ:ez tape? 

1M.r. Phillips. I only have the vague memory that it was .,. 

;omething to do with kind of a significant espionage thing. 

Ct was an important man that was co- -Atacting tile Cubans that 

qe had heard some place might be a Soviet agent, and we wanted 

to know what that nexus was, but I don‘t recall, sir. 
! 

Mr. Sprague. Do you know once you give an order to hold j 
I 

3 tape how long it is maintained Fr- <Tat hold status? I 

Mr. Phillips. My understaneiz; was that it would not , 
I 

ze reused until whoever you told, say Xiss Good?asture woulti j 



49 

~come back and say, "DO you still want that tape?" 

Mr.' Sprague. In other words, it would be held until ther 

was then a specific order not to maintain it any longer? 

i 
Mr. Phillips. That is right, sir. 

Mr. Sprague. During your assignment there, other than 

this one hazy hold order by you, do you recall any other hold 

orders by you? 

I Mr. Phillips. No, sir, I do not. 

Mr. Sprague. Are you aware of hold orders by Mr. Scott? 

Mr. Phillips. Yes, sir. I don't recall what they were, 

I 
but I remember seeing written on a thing, "Hold this," on a 

I , transcript. "Hold the tape.." I'cannot recall the cases. 
! 
1 Mr. Phillips. Do you have any idea as to the frequency 
I 
1 of hold orders on tapes by Mr. Scott? 
1 I 
i Mr. Phillips. Infrequent. Not very often. Once every 
i I 
: three weeks or something. i I'm just hazarding a guess. 

1 

2 

3 

: 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

ic 

2s 

Mr. Sprague. And do you recall any hold orders by Mr. ;: 

Mr. Phillips. No, sir, I do not. 

Mr. Phillips. Now, getting to this transcript of Oswald, 

/ at the time we are talking about were there also bugging 
I 
i devices in each of these e.mbassies, Cuban and Soviet? 

Mr. Phillips. To the best of my knowledge there was not 

1' one in the Soviet Embassy I . I was never aware of one being 

I 
11 there 
il 

during the tine I was there. Over a period of years 

, 



. 

: 

there were several bugging devices in the Cuban Embassy. I 

am trying to recall whether one was operating at the time of 

Oswald's visit. And I am not absolutely positive, but what 

I am sure about is that we did not receive any information 

about Oswald because of an electronic bug. 

6 

7 

8 

9 

Mr. Sprague. My next question is, to the best-of your 

recollection, all conversations by Lee Harvey Oswald, were 

they as a result of these telephonic intercepts that you had 

any contact with? 

10 

11 

Mr. Phillips. And how many, to the best of your recollect 

3f these intercepts, did you have contact with? 

12 Mr. Phillips. I am positive about one, and I am wondering, 

13 

?d 

1 5 

16 

17 

Ibout the possibility of one more or perhaps two little -- 

little things that might have come up later, but I cannot 

recall with clarity other than the one. 

What I do seem to recall, if there was some little 

nippets later, they were not of importance. That is the 
; 

18 

/ s 

i c 

19 

20 

21 

22 

23 

20 

25 

I 

I 
! t 
I 
I u 

ne principal one that I recall and that is the only one that 

: can say for certain that I remember. 

1M.K. Sprague. All right, now, Mr. Phillips, I want you 

.o relate to this Subcommittee your best recollection, and I 

mderstand that it is your recollection, of that first 

ntercepted conversation that you saw in its entirety as you 

.ecall what it was saying. 

&r. Y Phillips. All right, sir. Now, Counsellor, an I 

C~l~:_t; 

I 
I i 
I 
/j r 

I :I ,I 
I ‘! 
‘I / 
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. correct in remembering rf YOU have suggested that my answers 

pertain to my personal knowledge and not -- would you reueat 
. 

that? 

Mr. Sprague. I do not want you to give an answer based 

Jpon what anyone else says. I do not want you to give an 

answer trying to square your answer with what you believe is 

>n somebody else's transcript or anything else. I want this tc 

)e your own answer as best you can recall, of what was the 

)urport of that first intercept. 

Mr. Phillips. Okay. All right. 

Obviously after so long I can't remember it word for word, 

But I remember that the thrust of the conversation was Oswald 

Laying to the- Soviet he talked to in the Soviet Embassy, "What 

iave you heard about my visa, what news do you have?" "What 

,ave you heard about my visa, what news do you have," somethin 

ike that. I also recall that Oswald was kind of saying, 

What's wrong, why don't you do this?" And I recall something 
i., 

n that conversation that I can only call an intimation that 

e said, "Well, you really should talk to me," or something 

ike that. Now, it seems that I recall that, and that is 

11 that I recall with absolute clarity. t 

In reviewing that statement, while I cannot recall exactly: 

feel sure that while the intimation of Oswald saying he 
4 : t 

,anted a visa, he said to go to the Soviet Union or Cuba or i 

‘0 to the Soviet Union via Cuba was the intimation that he ] 
I 
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hoped to obtain his expenses, something, but no statement, I 

definately do not remember that he said, "If my ticket is 

paid." 

Mr. Sprague. Well, this statement that you made to Mr. 

Gillmore, "I have the recollection hazy after fourteen years 

that Oswald intimated that he had information that might be 

useful to the Soviets and Cuba and that he hoped to be provided 

with free transportation to Russia via Cuba." 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. Does that accurately state what it is that 

you recall of that transcript? 

Mr. Phillips. No, sir. That states more accurately my 

recollection of the transcript and then after the fact of the 

assassination and the increased interest in talking with 

people about this, including people for whom I was responsible i 

in the Cuban field, the total perception I had was that that I 

17 'iwas the reason he was there. First of all, the thing -- 
i ;. i 
I 

l8 1 

Mr. Sprague. Mr. Phillips, are you telling this i 
I 
I 

1~ '1 Committee that when you made the statement yesterday, "I have ; 
:I I 

2~) 1 the recollection hazy after fourteen years that Oswald 
I 

2. 1 
.; I 

2; ?intimated that he had information that might be usefill to f 
8 

22 the Soviets and Cuba and that he hoped to be provided with 

free transportation to Russia via Cuba," that that statement ; 

by you encompassed more than your recollection of the I 

-: 
L4 tr;inscript and i.ncllJded what you say is subsequently acquired : 
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information after the assassination? 

Mr . Phillips. I think that it has been colored by the 

things I heard after the assassination. 

Mr. Sprague. Well, what part here was colored? When you 

responded to Mr. Gillmore were you trying to tell him what your 

recollection of that transcript was? 

Mr. Phillips. No, sir, I was not trying to explain to 

?im that the transcript said that. 

Mr. Sprageu. Was there a part of that transcript that 

indicated that Oswald would be of value to the Soviets? 

Mr. Phillips. I have the recollection somewhere, possibly 

in that transcript, was a statement that went something like 

his, Counsellor: “You should really talk to me," or something 

like that. yes, there was something like that and I can't i 

I 
recall what words were said. 

LMr . Sprague. Were the words there such as for you to 
1 

;tate that they were words which Oswald was stating to the 
;: 

Soviet Embassy, whoever he was talking to there, that it would 

,e to the benefit of the Soviets to be talking to him? 
j 

/ 
Mr. Phillips. In the sense that Oswald, in his conversa- 

I 
ion, was sort of making a pitch, trying to get what he wanted-1 

I 
Mr. Sprague. I am not talking about what his motivation i 

I 
lay have been. I am just trying to find out were the words f 

;uch as to indicate that Oswald, whether he was tooting his i 
I 
I 

)wn :lorn or otherwise is not important, but was he indicating f 
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be talking to him? 

Mr. Phillips. I only recalled it in the sense that "YOU 

fellows should talk to me," or something like that. 

Mr. Sprague. And was he indicating in that conversation 

that he was looking or urging them to aid him in getting out 

>f the country? 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. All right. 
i 

Mr. Phillips. But not with money, not saying, "Will you .I 
I 

>ay for my ticket." 
- I 

Mr. Sprague. Well, what, as best you can recall, was it t 

hat he was saying for them to aid him in getting out of the f 
i 
I 

zountry? f 
i 

1Mr. Phillips. I only recall that he was reaching them i 

. :o give him the visa so that he could indeed leave the 

:ountry. 
;, * 

1 
Mr. Sprague. With regard to his indication that they i 6 

lught to be in touch with him or talking to him, was anything i 

aid about where or anything like that? : 

Mr. Phillips. MO, sir. 

;I 
: a 
.I 

Hr. Sprague. What else was said in this conversation, 

.s best you can recall? :<ow did he start the conversation 

.s best you recall? a 

Mr * Phillips. qI am calling about my visa. Have you 

54 
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heard word about my visa. I want to go to the Soviet -- *I 

Mr. Sprague. Well, did he not identify himself? 

Mr. Phillips. Well, yes, he did. 

Mr. Sprague. What did he say? 

Mr. Phillips. He did identify himself. 

Mr. Sprague. As best you can recall, what was-said? 

Mr. Phillips. He introduced himself by saying something 

Like, "My name is Lee Harvey Oswald." That's not the way I 

Eirst saw it, but that was subsequent. He introduced himself 

knd in the transcription, as I recall, it read "Lee Henry 

>swald." 

Mr. Sprague. Is that your recollection, that in that 

first transcript he said, as you saw it, he used the middle 

lame -- now, *Mr. Phillips, are you trying to conform your 

:ecollection to what you believe is some other evidence? 

Mr. Phillips. Sir, I am trying to be as honest as I 

San. 
;. 

Mr. Sprague. Well, I am asking you again. 

Mr. Phillips. I remember distinctly that the cable that 

'ent out said "Lee Henry Oswald." 

Mr. Sprague. I'm not asking about that. I am asking 

hether or not you have a recollection as to how he identified 

imself in that transcript of that intercepted conversation? 

LYr . Phillips. I do not remember that hs gave his name. 

Mr . Sprague. Do you know whether or not he in ally way 

ly;3ti:- 
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identified himself as an American CiZiZc b that COnversatiOn? I 
-I 

Mr. Phillips. I do not recall it, sF=. 

Mr. Sprague. All right. 

Now, tell the Subcommittee - b_? t-P way, when was this 

as best you can recall? 

Mr. Phillips. In very early Ocz&s=. 

Mr. Sprague. Was it October or Se;-xmher of '63? 

Mr. Phillips. Sir, I believe i= m Utctober. 

Mr. Sprague. If I were to stat2 tc yen that records 

indicate that intercept was pick& u_= iz September of '63, 

qould you quarrel with that? 

Mr. Phillips. No, sir. Ey reczlleztlon was that this 

#as toward the end of the week az=f bxa-ze it was Saturday and 

Sunday, it wouldn't have been worked on zrrtil Monday, but no, 1 

C wouldn't quarrel with that. I zzz't t;- -c;re, 

Mr. Sprague. Well, when yoz s+;- t5.r~ xas the end of 

she week, are you stating that it's 731~1 recollection that 

:his intercept was made on a CursZa? cz a Triday of a 

larticular week? 

Mr. Phillips. It was my reczllrctiz 5at it was made 

)n one day and that on a -- I dsz't zemzbe.~ how many days 

.t was, and I don't remember Cc-:.2 es?:% %kr that I saw it 

-he first time. 

1Mr . Sprague. All right. 

/ 

i 
/ 

i 
i 

;a I 
I 
I I 
I 

i 
! 

xow, tell us tie circ:lzx'=--a= zf y:';r seeing the intercnst Lb------ 
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transcript. How did ik-come to your attention? 

Mr. Phillips. This was a matter which was 

interest to Mr. tos]because it pertained to a 

I 
largely of 

I 
Soviet inter- 

cept, but it was also of interest to people working on Cuban 

matters because of the fact that Oswald wanted to go to the 

Soviet Union via Cuba. As I recall it, that was treated in t1 

normal way, then, of the information, the transcript being 

routed to Y!. E-03 ] and then later to me, or 'perhaps a copy 

being routed to me, but in one way or another, that transcript 

was brought to my attention because of the Cuban mention in it 

Mr. Sprague. Upon your seeing this transcript, what did 

you do about it? 

. Mr. Phillips. When I first received it, I didn't do 

anything about it at all because it was Mr. -- it was the 

responsibility of Mr. L 1 03 or someone else under his urging 

take care of the matter. 

Mr. Sprague. Do you recall whether or not there was 

any notation by Mr. Scott on the transcript? 

Mr. Phillips. No, sir, I do not. I suspect there 

would have been, but I don't recall that there was. 

Mr. Sprague. Do you recall whether there was any 

indication about holding the tape here? 

Mr. Phillips. No, sir, I do not. 

to 

,: 

Mr. Sprague. Did you make any determination to hold the 

tape? 
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Mr. Phillips. I did not, sir. 

Mr. Sprague. Did you know when you saw that transcript 

that this person who was identified as Oswald was possibly 

an American citizen? 

Mr. Phillips. Yes, I think so, because there was someth 

about a transcriber's note of he's speaking in very bad 

Russian, or something like that, or sounds like an American 

accent in Russian, or yes, I definitely had the understanding 

he was an American citizen. 

Mr. Sprague. Where did you get that from? 

Mr. Phillips. I don't recall. I don't recall whether 

there was something in the body-of it or whether it said a- 

man outside who sounds like an American is speaking. I don't 

recall because it was -- I don't recall. 

Mr. Sprague. Would there be notations attached to these 

transcripts by the monitoring group? 
! 

Mr. Phillips. No, sir, not attached to it, but in the 

body of the manuscript itself, of the transcript itself, ther 

was sometimes indications. I 

Mr. Sprague. You mean little scribbles? 1 

I 
Mr. Phillips. In parentheses. For example, in a case 1 

where they were listening to a voice but didn't kr.ow who 
I 
i 
i 

it was on the voice, there would be a couple of letters like i 
I 

bfl, man inside, an unidentified voice, to let you know. In i 

the cases where they did kI?ow, they would put down the naize. I 



1 

2 

Mr. Thone. or. Phillips, you said you had a discussion 

with someone who said that Mr. I Oswald talked in bad Russian ori 

3 so. 
I 

4 With whom was that conversation? 

s 

6 

7 

Mr. Phillips. No, sir. I recall that in this transcript, 

in just the situation we are talking about now, there was a 

8 

9 

10 

statement by the transcriber, speaking in very bad Russian. S' 

I saw it on the piece of paper itself. 
i 

Mr. Sprague. So just so we are clear here, then, the I 

transcript that you saw had notations on that transcript by 

11 someone in the CIA commenting, it was just, as was suggested 

12 

13 

here, that it was bad Russian. 'There was somewhere an 

indication that they spoke in English in some part, is that 

14 

1s 

16 

correct? 
i 

lvlr. Phillips. Certainly I remember the part about I 
I 

17 

18 

19 

20 

21 

i2 

23 

2: 

-< L- 

speaking in bad Russian. I 

I I&, Sprague. You do have distinct recollection that onz ' 

this transcript there were notations, however, by some people 
i 

from the CIA. I 
.i 

Mr. Phillips. My recollection is certainly not distinct,' 
1 

but I think what I recollect is typed along with all the rest 1 
I 

of the typed message, in parentheses, was the notation that / 

he was speaking in poor Russian. i 
i i 

Mr. Sprague. There were cormer,ts added to the transcript!, 

that is what I m trying to find out. 

59 
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Mr. Phillips. Yes, ;ir. in the body of 'the transcript, 

Mr. Sprague. All right. 

Now, by the way, in that transcript that you saw, was the 

any indication by Oswald that the things that the Soviet oughi 

to perhaps talk to him about was information that he had 

from Washington, D. C-3 

Mr. Phillips. No, sir, I don't recall that. I don't 

recall that -- any citing of an example,, you should talk to 

me about such and such. I don't recall that. 
I 

Mr. Sprague. Just that it would be to their advantage 

to talk to him, or they ought to talk to him. 

Mr. Phillips. Something like that but not because I 

have information about a certain subject. 

Mr. Sprague. Not anything as to his source of 

information. 

Mr. Phillips. No, sir, no, sir. 

Mr. Sprague. Now, my question is then to you, dealing ;i 

with the transcript, it is your testimony that from that 

transcript or the notations added to it, you ascertained 

that this person Oswald was possibly an American. 

Mr. Phillips. That is my best recollection. I am sure 

that what happened, I don't recall the circumstances, in a 

case like this, W. WI would have walked into my office Or 

I would have. walked into his, and he would say, what do You 

think about this, and we together might have said, this 

Cfi~'3tj~ 
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is an American or come to the conclusion he was an American 

for some reason or another, or it might have been Mr. Scott 

calling the two of us and saying, what do you all think? I 

am sure in this situation, there must have been a conversation 

These occurred frequently. I don't recall it. 

Mr. Sprague. Well, when you say these occurred frequent1 

were you picking up much in the way of taps from possible 

Americans giving some indication that perhaps the Soviets 

ought to be in contact with them to try to get to Cuba and 

then to Russia? 

Mr. Phillips. No, sir, not to that degree. There were 

a number of cases that were more -- 

Mr. Sprague. Well, I am talking about that degree which 

is what you have indicated was on that intercept. Is that. 

correct? 

Mr. Phillips. Yes, but it was not rare or unique by 

any means. s 

Mr. Sprague. Well, is it enough of a situation to make 

you feel that something ought to be done about this particular 

intercept? 

Mr. Phillips. YEIS, sir, definitely, sir. 

Mr. Sprague. And what was to be done about that particu- 

lar intercept? 

t!?? . Phillips. To find out if we knew anything about this 

lT.aI-, . I don't kr,ow what steps Mr. 
t 3 

$)3 then took. I did 
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not take the action, nor did anyone working for me, or. 0 
c .31 

Mr. Sprague. Did you remain interested in this, however? 

Mr. Phillips. I remained interested I recall. 

Mr. Sprague. Why -- well excuse me. Go ahead. 

Mr. Phillips. I recall on at least one or two occasions 

, saying to Mr. where is the cable. 

Mr. Sprague. And when you say where is the cable,.what 

do you mean? 

Mr. Phillips. The cable that in such an instance I would 

expect to go to headquarters telling them about this. 

Mr. Sprague. This was at least important enough of an 

intercept that you felt it was in the area of a cablegram- 

going to CIA headquarters in Washington, D. C., is that 

correct? 

&ir. Phillips. Yes. 

Mr. Sprague. I take it that being because ,on the surface 

here you have an American contacting foreign Soviet embassy? 

Mr. Phillips. Yes, sir. i 

Mr. Sprague. Indicating he was trying to get out of the 

country, with the other things that you have said, and at 

that tine it was against the iaw for Americans to go to 

Cuba, is that correct? 
I 

Mr. Phillips. That is correct, sir. .. I 
I 

bk. Sprague. why did you not make your decision at that I 

tine to hold the tape with that narration of events that I 
I 
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have just g&e through? 

Mr. Phillips. It didn't occur to me that we would need- 

a tape, having the information that we had. 

Mr. Sprague. Do ~JU k:'.w whether or not this tape of 

this conversation has been destroyed? 

Mr. Phillips. I do not, sir. 

Mr. Sprague. Do you have any understanding that it has 

been destroyed? 

Mr. Phillips. My understanding is that it went with the 

other tapes back to the outside unit and was reused. 

Mr. Sprague. Now, do you know, since this was at least 

in a situation of some importance, that it necessitated a - 

cablegram to CIA headquarters in Washington, D. C. -- 

I 

Mr. Phillips. Yes, sir. I 
I 

Mr. Sprague. I Whether somebody at least gave an order to.! 
I 

hold the tape pending subsequent determination? Do you know ; . 
I 

whether that. occurred? 
;.. / ; 

Mr. Phillips. I know of no order from anyone saying ; 

hold it at any time. 

Mr. Sprague. All right, now, i 
who had the responsibility i 

I 
for sending this cablegram to CIA headquar.ters in Washington, j 

1 
D.C.? f 

i 
Mr. Phillips. Because it was itientifizbie, an identifiable 

Soviet operation which produced the inforrmtion, so it was 
'1 
; 
I 

his responsibility. I 
i 

(j313tjt i 
4 

. : 
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1 Mr. Sprague. NOW, do you know whether or not Mr. 03 
c 

2 sent suoh a cablegram? 

3 

4 

Mr. Phillips. He did send one. 

Mr. Sprague. Was this enough on your mind, of enough 

importance, that you made some inquiries whether a cablegram 
/ 

had been sent? 

Mr. Phillips. I did,sir, 

8 Mr. Sprague. Would you tell the Subcommittee what was 

.9 

10 

11 

12 

13 

id 

occurring there and what you were doing since you thought of 

it as of enough import to check that a cablegram was being 

sent? 

Mr. Phillips. t-k.[ 03&s a busy man, sometimes ' 

procrastinating. t 03’ I was working for him, and on one 

or two occasions I spoke to Mr. kiddingly saying, hey, 

15 

16 

where is the cable about this fellow, or something like that, 

or maybe to c 03* 1 I am not sure. 
,. 

17 II In any event, what happened was a few days passed and : 

18 j/ L 03 -j 

. 

prepared a message -- she was working for 

3 and as I recall it, she typed it herself, ht I am 

2O II not positive on that point, but in any event, she prepared 

‘I 21 1 the cable and took it in to Mr. 
!I 

Lo3 3 ,at*which time he 

22 1 signed off on it. 

2' !I During that process, it did come to me, also to sign 

II 
2: 1 off on, because it spoke about C&an matters, and then went 

2s 
/I 
!! 

to the Chief of Station and wzs released. 
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Mr. Sprague. NOW, as best ask YOU can recall since you I 

saw this cablegram, would you tell the members of the Subcom- 

mittee what was the content of that cablegram:! 

4 

5 

6 

7 

Mr. Phillips. We need your information, want your -- 

maybe they used the word traces, but your information asking 

Washington about a man named Lee Henry Oswald. It-then 

gave a physical description -- 

8 

9 

ICI 

11 

12 

13 

15 

16 

Mr. Sprague. Are you sure that in the cablegram you 

sent, referring to, y ou had the middle name Henry? 

Mr. Phillips. That is certainly my best recollection. 

Mr. Sprague. Okay, go ahead. 

Mr. Phillips. Lee Henry Oswald, he's heavy set, gave 

a physical description which did not fit Oswald, and said 

this man is in touch with the Soviets. He wants a visa. He 

wants to go to the Soviet Union via Cuba and so forth, in 

essence what had been learned from the first transcript, but 

17 gave a physical description. I 
t 

18 The physical description was of a- photograph taken at 

19 

20 

21 

22 

23 

zc 

25 

the Soviet embassy on or about the same time [ 03 I-- I 

suppose I have to speculate, but I believe 'I: a3 p 

two pieces of information which she put together, which turne 
I, 

out to be put together inaccurately. The first, the transcripti 
i 

of .a man calling and asking for a visa, the second, of a 
I 

man who appeared- to be an American at about the same time. sf 
I  

she put this one and one together and came up with an incorre 
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two * SO she was not giving the physical description of 

Lee Harvey Oswald, but a man who did indeed go to the Soviet 

Union during this period, and he is the man that some people 

now call the mysterious stranger. We never found out who 

he was. He, in his physical appearance, he could have been 

an American, he could have been a Soviet or Nordic‘from a 

ship, but she put these two things together. 

or. Sprague. Now, this was a pioture of a man entering 

where? 

Mr. Phillips. The Soviet embassy. 

Mr. Sprague. Did you not have surveillance at that time 

on the Cuban embassy? 

Mr. Phillips. Which type of surveillance, sir, the 

telephones? 

Mr. Sprague. Personal observation. 

Mr. Phillips. We had an observation post which took 

photographs of the Cuban embassy, of people going in and outi 

Mr. Sprague. Was not this intercept to which you have I 

been making reference a call by Oswald from the Cuban to the i 
i 

Russian embassy? i 
I 

Mr. Phillips. Yes, sir, it was from the Cuban to the j 
! 

Russian embassy, but as I recall, the tap was picked up on the! 
i 

Russian end. 
i 

I 
*Mr. Sprague. I understand that, but with regard to that / 

I 
first intercept, what was it that led you to believe that -- 1: 

! 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

a 

9 

10 

II 

i2 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

2d 

q: L- 

67 

shouldn't say you because you had no part of.*it -- that the 

picture of the person entering the Russian embassy was the 

person who was involved in that intercept since at that momend 

Oswald had entered the Cuban embassy? 

Mr. Phillips. Well, I can only presume 03 1 / 
action. I believe what she was saying was she had-put togetk 

here was a telephone call, and here was a picture of an 

inidentified man, and she assumed that there had been a . 

conversation about a visa, and sure enough, off you go into 

the Soviet embassy. 

Mr. Sprague. Were there any photographs of Oswald 

entering the Cuban embassy? . 

Mr. Phillips. There were not. 

Mr. Sprague. Was there any observation and recording of 

people who entered the Cuban embassy, and a list which we 

could examine and see the description of people that entered 

the Cuban embassy at or about the time of this intercept? i 

Mr. Phillips. Yes, there was a photographic coverage 

of the Cuban embassy, and this did not work on weekends, and 

sometimes the camera had to be pulled out. The camera was 

pulled out either because of malfunction or something. It 

was not there on the day that that intercept indicated 

Oswald was in the Cuban embassy, and consequently, there was 

no picture of Lee Harvey Oswald that we ever saw in Mexico. 

Mr. Sprague. Well, let me ask you this. 

t 
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When this intercept was picked up, this .first one which 

caused the action that you have said, was it also determined 

to check on the sightings of people who entered the Cuban 

embassy in order to get a description, perhaps, of this perso: 

Mr. Phillips. No, sir, it was not. 

Mr. Sprague. Why was that not done, if you kriow? 

Mr. Phillips. It was simply not a part of the prioritie: 

in a case like this, to do it on that basis. The only time 

we really looked for the pictures of Oswald was after the 

assassination. 

Mr. Sprague. But if in the cablegram that was being- 

sent to the CIA headquarters in‘washington, D. C., you were 

to get information back and you are given a description, and 

you know the call that was intercepted at the Russian 

exrbassy end originated in the Cuban errbassy, would it not 

stand to reason for someone to check within your own CIA 

agency who were observing what is going on at the Cuban 

embassy, whether they have a description of this person? 

Mr. Phillips. No, sir, and the reason being that the 
.: 

number of people who would be going into the Cuban consul 

on any day might be anywhere from 150 to 500. 

Mr. Sprague. Well, what is the purpose of getting a 

description of somone whom I assme a grezt number of people 1 

went into the Russian ebassy, 
i 

when this call did. not originzti I 

in the Russian erbassy? 
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Mr. Phillips. I am sorry, I didn't understand the last 

one. 

Mr. Sprague. What is the purpose of getting a descripti 

of an individual who entered the Russian embassy on that 

date when the knowledge was that this call originated at the 

Cuban embassy? 

Mr. Phillips. I presume it was because I: 03.. ]simpl 

had before her a photograph of an unidentified man who looked 

like an American, but I can only presume that. 

Yz. Sprague. Does that make sense to you? 

Mr. Phillips. It makes sense from the standpoint that ii 

was a logical conclusion that they might be the same person, 

and this is a quick way to find out. 

Mr. Sprague. But didn't you on this intercept know that 

the call that you have intercepted came from a person who 

entered the Cuban embassy, not the Russian embassy, is that 

correct? ts 

Mr. Phillips. Yes, and so her judgrrent would have been 

based on the fact that presumably he then went -- at one time 

must have gone to the Soviet embassy, and that is why she 

thought it might be the same man. 

I/E . Sprague. But not I to even make an attempt to find out, 

from your own surveillance observation team who was entering- 

the Cuban er&assy on that very day. 

Mr. Phillips. I That would have been a good thing to do. I 
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I don't recall that it was. It may have been, and sir, 1 

am sure you understand, I have to speculate about 
I 037 

and why I think she put it together. 

Mr. Sprague. This cablegram that was then sent on to 

Washington, did that contain within it information that -- we: 

did it have with it the intercept? Did it have a transcript 

of the intercepted conversation? 

Mr. Phillips. No, sir, it was a cable which -- it was 

not a repeat, as I recall it, word for word, of the 

transcript, but a new message which said we need your 

information on Lee Henry Oswald. 

Mr. Sprague. Was there anything in that cablegram 

indicating CIA -- to CIA headquarters in Washington that 

this person Oswald was attempting to get a visa to go 

to Cuba and then Russia? 

Y?. Phillips. As I recall, that was in there, sir. 

Mr. Sprague. Was there anything in this cablegram 

indicating that he, Oswald, had at least in some manner 

indicated that the Soviets might find it to their advantage 

to talk to him? 

Er. Phillips. I don't recollect that at all, that it was 

in the cable. I don't think it was. 

Mr . Sprague. Do you have an explanation of why that 

would not have been in there? 

xr . Phillips. NO, sir. 
co1xi5 
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Mr. Sprague. Was there in this cablegram anything indi- 

cating that Oswald was indicating to the Soviets that he 

would .like their aid or help or assistance in getting out 

of the country? 

Mr. Phillips. I don't think -- I don't recollect there 

was anything of that kind in the cable, sir. 

Mr. Sprague. I am going to show you a document which 

I will ask to be marked subsequently, but may I first ask 

you if you can identify this document, which really has parts 

of it excised, but can you identify that copy I have just 

shown you? 

Mr. Phillips. Sir, I believe this to be the copy of the 

message I have been trying to describe. 

Mr. Sprague. May that, Mr. Chairman, be marked as Exhibi 

No. 1 for the purpose of this hearing? 

Mr. Preyer. Without objection, this will be marked 

Exhibit 1 and entered into evidence in the testimony. 
;. 

(The document referred to was 

marked Phillips Exhibit No. 1.) 

Mr. Sprague. Now, reading from this copy which has 

been excised in many parts, and which you have said appears 

to be the cablegram to which you have made reference, it 

reads: blank "1 October '63, American Mail", and then 

blank, "name : Lee Oswald." Then blank, "at" -- and I will 

ask you to tell me what this is. 

(jt;l;iib 
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Mr. Phillips. Soviet Embassy, SovEmb. 

Mr. Sprague. S-o-v-E-m-b has the meaning of Soviet 

Embassy, and then you have on -- 

Mr. Phillips. 28. , 

Mr. Sprague. 28, and then we don't see what the next 

word is , probably September would be the guess. 

Mr. Phillips. S-e-p-t, I would guess. 

Mr. Sprague. It then says, "then spoke with consul 

whom he believed to be," and the name V-a-l-e-r-l-y, that is 

the first name, V-l-a-d-i-m-i-p-o-v-i-t-c-h, and then some 

other, either part of a name or sore other word. 

Is that.correct? 

Mr. Phillips. Yes, sir. It is a continuation of the 

Russian name. 

Mr. Sprague. And then it says "Subject asked Soviet" -- 

which I assume is Soviet guard, "Ivan," and then 

O-b-y-e-d-k-o-v-r-y blank, "if there anything new re telegram ; 
;:. ! to Washington," and then blank. "Thing received yet but 

request had been sent." 

Is that correct? Have I read it right? 

Mr. Phillips. Uriless -- nothing is cut off of "thing 

received yet," but I don't know, "but request had been 

sent." 

Hr. Sprague. And +lhen ux<er that xe have paragraph 2, 

"Eave photos. E-ale, a.ppeaxs be American," then blark, 
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"apparent age 35, athletic build," and I'm not sure what the 

next word is. 

Mr. Phillips. I can't either, sir. 

Mr. Sprague. Unclear what the next word is, maybe 

five feet -- 

Mr. Phillips. That's just a mistake. 

Mr. Sprague. "receding hairline, balding top, wore 

khakis sportshirt," and then I guess there is a place for 

signatures. 

Is that correct? 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. Have I read it right? 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. I am curious, at least in what appears here 

that is not -- there is not anything indicating that this 

person was trying to get into Cuba or Russia, is there? 

Hr. Phillips. No, sir. i., 

Mr. Sprague. Do you have any explanation as to why 

that would be omitted since obviously an American attempting 

to get into Cuba, is just by that act alone violating 

criminal laws, is he not, or was he not? 

I 

Mr. Phillips. Yes, sir. / 

Mr. Sprague. Why would he be I 
just even not puttkg that / 

infomation in? 

Nr . Phillips. I don't know, sir. 



1 

2 

3 

4 

6 

7 

8 

9 

10 

I1 

Mr. Sprague. Does that kind of surprise you*when you 

see that at this point? 

Mr. Phillips. Yes, because I didn't recall it that way, 

and it certainly surprises me that it didn't say Lee Henry 

Oswald. 
/ 

Mr. Sprague. Well, that is my next question to you. 

When you say you did not recall it that way, what I have just 

shown you and we have gone through it,. as I have just said, 

are you prepared to say that this in fact is the cablegram th 

was sent to Washington, or is what you remember somewhat 

different than what appears to be in what I have shown you 

12 

13 

ld 

here? 

And let me repeat, I do not want you giving testimony 

just conforming to what you believe others say. We want 

lj your own testimony. 

I6 Do you want me to repeat that question? 

17 You have been telling us what the intercept was, you ha.+rd 

I8 

19 

20 

21 

22 

23 

2c 

2' 3 

been telling us what clearly was part of a cablegram that 

was sent to CIA headquarters in Washington. I have shown -. 

you what you have first said appeared to be the cablegram. 

that you have been talking about, and I am asking you now doe! 

this appear to be different than the cablegram that you 

saw when it first passed your desk going from 
L- 1 

03 back to 

Scott? 

Kr . Phillips. This is different from my recollection 

74 
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of it, that is, as I ?a~ put together my remembrances of the 

cable, yes. mere is no question about that. 

Hr. Sprague. Z assume that assuming what you have said 

is correct, &me ce~~y would have been no reason to -- 

in fact, toere uoz~d tive been every reason to mention that 

this sqpusec PzezLrr was trying to get to Cuba and Russia, 

wouldn't there? 

Is that ~0-2 

*Hr. Phillips* (I& in the affirmative.) 

Yes, sir, it S~EES that should be in there. 

W. Spa-. AL right, now, let me ask you this. 

Regardless of uha= tilegram was sent to CIA headquarters 

in Kashiqton, dc yc~ kmw what date, do you know, not what yo 

have been to15 he-l,, 2at the cablegram that you saw and 

asser:teC tc w-as sE=ltT 

xr. FtillF;s. x,;,, sir, I do not. I have an approxi- 
; j 

17 1 mation. ;> 
!1 

18 i 
/ 

r i Er. 23racz. i 
b - DC you know approximately how long was it i 

19 !I after tie r'irst t2e _ -T;OC saw the intercept that you saw i 

j I 
20 ii tie c&legam $312~ uas 

I 
citing back across your desk for i 

.I f 
21 f transtisslcn ',c K5zXzg*n, approximately? f 

i 

22 ; k-i-, EI-;iGli-c 
:i c- - 2~roximately three days, three or four i 

I 

24 ‘! ??z . q-Y-- -‘p .I c 5 - c=;, . s;=v, 
,. ! 

1 xotice that in this cablegram, whichi 
8 

25 ! has bee2 -;~r!g.;_ f-F =--it I, ,. they refer to an ir-tercept on ; 
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28 September. You had said earlier that you thought you were 

talking about an intercept that was the early part of 

October; and I asked you would you quarrel with or disagree 

if it was the latter part of September. 

Would you quarrel with the fact that it may have been on 
/ 

the 28th or even on the 27th of September? 

Mr. Phillips. No, sir, I think it was on that date, on 

an intercept of the 28th. I do not quarrel with that. I 

think it was that time. 

Mr. Sprague. Could it have been the 27th, as a matter 

of fact? 

Mr. Phillips. My recolle&ion was that Oswald arrived 

on a Wednesday or a Thursday and visited the Cuban embassy 

the next day. I thought it was Friday, perhaps, or Thursday. 

I thought it was the 28th, but it certainly could have been 

the 27th. I don't remember. 

Mr. Sprague. All right, let me ask you this. ;< 

Upon obtaining the intercept initially, and whatever 

the date was, and being struck that this is a matter of 

some importance that would involve notifying Washington, was 
. 

a decision made to advise the FBI, at least there in Mexico, 

sinee there was an indication here that you have an American 

attempting to get some sort of contact with the Russians? 

Mr. Phillips. My recollection*is that there was. 

ML . Sprague. And t-then? 

001.3t;l 
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Mr. Phillips. I do not remember, sir, whether it was 

before the answer came to this cable -- came from this 
cable 8 

in other words, whether they waited to get details to then 

advise the FBI, or whether possibly '.there were two memos. 

didn't see them. 

Hr. Sprague. Who would be the decisionmaker about 

notification to the FBI? 

Mr. Phillips. rn the case of an American, it would 

automatically be Mr. 
I: O3 I That was standard procedure, 

that the FBI should know information about Americans. That 

would be his responsibility. 

Mr. Sprague. All right, then, stop right there. 

If that was Mr. ~03ci responsibility, automatically 

when it involves, I guess, any American, what would be a 

reason for Mr. I37 holding up notification to the FBI 

and even a more important case, when there is a decision 

being made that this is of enough importance to notify 

CIA headquarters in Washington. 

Mr. Phillips. All right, sir. 

I 

. . 5 

I 

For clarity I will try to divide the responsibility into 1 

two parts. It was very clearly Mr. Lo31 responsibility to I 
get off this message to Washington and see that it was done i 1 

right in his shop. The second responsibility,to see that the 

FBI should know, i it still would have been his responsibility, 
I 

II 
I 
1 but a number of people right have 
iI 
*I 
‘I II 

actually prepared that lit+ 

I 
332 j 

I 
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report. 

I remember when I was talking with your staff last night 

I was trying to recall the people who might do this, and I 

had forgotten the reports officer, and if I recall correctly, 

an assistant. They sometimes had the instruction, "advise the 

FBI," and so forth. 

Mr. Sprague. Do you know whether or not a copy of the 

transcript in this case! went to the reports officer, or was 

this considered enough of an important matter, as you related 

sometimes the report officer was bypassed by Mr. Scott in 

this and that category? 

Mr. Phillips. No, it definitely was not. 

Mr. Sprague. Now, do you know that this went to the 

reports officer as well? 

Mr. Phillips. I don't know. I know that this kind 

of subject would routinely go to the reports officer, so it 

is possible that that person participated in whatever memoraqd 

advised, and also the -- 

Mr. Sprague. Go ahead. 

Mr. Phillips. Also the two American contract women that 

I talked about thatworked there, this was the sort of thing 

that &lr.[osI might say to one of them, would you please do 

a little thing for the Bureau, or something like that. So 

any one of a nu&er of people could actually have prepared 

that, but Mr. was the one that had to see that that 
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message went out of his office. 

Mr. Sprague. In any event, would there be more than a 

three or so delay before notification or five day delay beforc 

notification to the FBI? 

Mr. Phillips. I think if you wanted to establish 

6 what a station chief would consider as responsible; he would 

7 say two days would be all right on a routine case. He would 

a like to see it go more rapidly, depending on what other work 

9 went along. This was delayed longer than that. 

10 Mr. Sprague. This was a little more than just a 

11 routine case, was it not? 

12 Mr. Phillips. Yes. 

13 Mr. Sprague. Do you know what the reason was for a 

:4 delay lonser than what would have been in the routine case? 

15 Mr. Phillips. No, sir, I do not. 

16 Mr. Sprague. Did you take as part of, let's say, your 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

duties, to see that the FBI was promptly notified? -4 

Mr. Phillips. In the sense that if I thought it hadn't 

been done, I would certainly have said, even though this is 

your case, what happened, and in a similar case of mine I 

would do that, and it was routine in the case of an American. 

Fir. Sprague. Well, when you were pushing about the 

cablegram to Washington, D. C. and finally pushed -- when 

[ 03 ]did it, were you also pushing to see that the FBI 

was notified? 

79 
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Mr. Phillips. NO, sir, I don't recall that I was. 

Mr. Sprague. Why not? 

Mr. Phillips. I don't know why I wasn't. Perhaps I 

did and I just don't remember. 

Mr. Sprague. Did a response come to whatever cablegram 

was sent to CIA headquarters in Washington? 

Mr. Phillips. To Mexico. Yes, sir, a response came. 

Mr. Sprague. And how long after the cablegram that you 

had described was sent? 

Mr. Phillips. I cannot recall. 

Mr. Sprague. Do you have an approximation? 

Mr. Phillips. Pour or five days. That's a guess. . 

Mr. Sprague. Did you see that response? 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. And would you tell the members of the 

Subcommittee what was that response from Washington, as best 

you can recall? 
;., 

Mr. Phillips. The thrust of the message was something 

like this. Your man that you asked about is Lee Harvey 

Oswald. I believe it said that he had been in the Soviet 

Union and was married, and married to a Soviet woman, somethir: 

about the Navy, the Marines, he had been in the Marines, 

but it was biographical business that identified him as Lee 

Harvey Oswald. I just can't remember the details. 

b'k . Sprague. What else do you reme&er about that? 
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Did this response indicate that this person, that 

they believed was the same person named Oswald, had been in 

the United States Navy? 

Mr. Phillips. I seem to recall that. No, I -- 

Mr. Sprague. I ;am asking you on the basis of what you i 

told me last night. 

W. Phillips. U.S. Marines, I think the Navy advises, : ' 

something about the Navy. 

Sir, may I make a parenthetical observation? 

Mr. Sprague. Sure. 

Mr. Phillips. You asked me last night in the subpoena '. 

to bring any documents that I have and so forth. I have nc 

files or documents, but I do have the draft pages of a book 

of mine which is going to be published shortly indicating 

the deletions that the CIA asked for, which I did bring do~z 

in response to the subpoena. It is about six or seven pages, 

and it is a wrap-up of all of the things -- not all, but of 

the things we have been talking about today. 
, 

As I recall then, in writing this some months ago -- azd 

so I wanted you to know that I do have it here. 

Mr. Sprague. Okay, we will set to that but what I ar;: 

asking you now is what is your recollection zs to that cahl~$,-ri- 

eat CIA headquarters in Washington sent in respome to wiia:e-:ET 

cablegram was sent to then frorr: Mexico? 

P!r . Phillips. The name is Lee Harvey Oswald ar,d he is 
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married to a Soviet, he has been in the Soviet Union, he was 

i 
in the U.S. Marines or in the Navy -- 

Mr. Sprague. Did it not also, according to what you 

have said previously, indicate that he had defected to the 

Soviet Union? 

Mr. Phillips. Yes. 

Mr. Sprague. What? 

Mr. Phillips. Of course I said that, and I think I 

recall that. 

Mr. Sprague. And that is rry question, is that part of 

what was in that response, responding cablegram from CIA 

headquarters in Washington, D. C.? 

Mr. Phillips. I think I remembered something like that, ! 
I 

yes, but I cannot be absolutely Fasitive. I realize that I i 
i 

am saying that I don't remember what I said last night , but f 
, 

I think it was there. 

I  

Mr. Preyer. All right, we will take a break. 
1 

We will take a ten minute break. The Committee will i 
I 

stand in recess far ten minutes. 
, 

(Whereupon, a brief recess WE teker=.) i 

I 
Mr. Sprague. Mr. Phillips, ccztinting after the i 

;I 
22 11 recess, I had been asking you aix;lt 

jl 
<Tat respcnding cablegram i 

i 

23 ;/ from CIA headquarters in Washinsoz, E. C., ar_d izy question / 
I 

II . ' t 
2c /I was,'did that response from heaccxzzrszs indicate that 

11 

this j 

Lee Oswald, I 
is 0;: whatever the middle 

jj 
=zze was that was there, i 

4 I 
:I 
,i 
I 
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had defected to the Soviet ~~CZI ad th= h kad married a 

Russian woman. 

Mr. Phillips. I am not positiw t&z ‘At is the case. 

I cannot say that it is. That was v rec&Lection, but it 

may have been that I learned that at a lz-x.r dab, but I 

recall it as sort of a message, def%ti'LLz describing the 

man so there was no question about V&I he WE. But I just 

cannot recall the details. 

Mr. Sprague. Let me shavyouzdom t which I do not 

believe is the response, respazdkg z&Lqzaz, but maybe 

upon looking at it, it will refresh z-sur zeccllection as to 

what may have been in the resqx;Cia~ c.aEqzazn from CIA 

headquarters. 

(The Fiitness inspected t&e dcctzent. 

Mr. Phillips. Xc, sir. ZhLs ir a =*If, b cornunication 

sent by CIA headquarters iz Gi-'=tigtzz ts -2e Department of 

State, the FBI, and the Cepzzzezt CT t& Tzr~. It is not 

the response to Mexico City. 

Mr. Sprague. I know that, azd 1 stiZ &At was not the 

responding cablegram. I frost zz=eE 2-c= zt Look at that 

and see if that helped refresh yz~ zzccXecLr,r as to what 

was in the responding cablegrtl cat 5iL XZE from Washington, 

CIA headquarters. 

Xx. Phillips. yes. It 3=Jcss z~ cz1-e &Act I am 

correct in reme&erins that ee sze -2tz fIrzllk- did c0rr.e 
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mentioned for the first tti 1 +;'mi to &X&O that he had 

defected to the Soviet Cni=, zi Es rife was there and so 

forth. 

I recall that the one ti= -et frcm CIA headquarters to 

Mexico straightened the reozrd m the name, rather than 

the way it is here. 

Mr. Sprague. Before ye cxc~=~ -rse with that, let me show 

you another memorandum whic5 r' *A7Y request be marked Exhibit -& 

2 and see if you can identYy f&z-% Zcqet any of the 

notations on the side of it, 

(The Witness inspect& t& &czuzezt.) 

Mr. Phillips. I az f.5d.2~ 1~ a little difficult to 

read. 

Mr. Sprague. can you F&z'i~ t&t memorandum? 

Mr. Phillips. It is z ------=I xorandum in the Mexico 

City embassy which I ga-he=, L----- &rcLG 22 :t says for the ambassado; 

so it was something prfqati Lz CX kF3dqarters in Mexico 
;. 

and sent to the ambassador zzC ;~-La;s -hers. I do not 

know. 

Mr. Sprague, NOW, if I zz-1, ;-zsr reading this, this is 

headed 16 October 1963, is -AZ= CZZZ~C-Z? 

Kr. Phillips. I c&'= t-=ix L;lt, sir? 

Yes, sir. 
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is p&ably ,f= CIA to the American ambassador in Mexico, 

and then tkce 5s some wording, subject looks like Lee Oswald 

con- uie A& Soviet embassy, and then under that, arnbassa 

notified , ~5 cre, printed. The following information was 

received, az5 +A blank space, on October 1, 1963, an 

?mericm m;r‘f -tacted the Soviet embassy and identified 

hinzself as %e Cswald. This office determined that Oswald 

had beez at *= e Soviet Embassy on 28 September 1963 and talkec 

with, arrr' t5e.z a na.m, Valery, and then the rest of it I 

Kostikuv, a rrer;tpr of the Consular Section, in order to 

lean if the Scr',et Embassy had received a reply from 

Washingtcn zcczzacying his request. 

Ke have =LC clzzifying information with regard to this 

recpzst. 

A& le= EE ;u.st stop there. 

Cz ?C-L =xgLti; why the CIA, on the 16th of October -1 

1963, is adzzsir,- tie United States mbassador in Mexico 
i: 

that they kz= f2 clarifying information on this rquest when, 

accordiq tc 2-c~~ tie intercepted conversation spelled out a 

i;er cr' c-2-z =-a&$s? 

w yc-?; FzTs a=; explanation as to that? 

i 1 
6.1 
1 .̂ 1 Lr’r jr: -- ;-- *& : --. -m---z. if my recollection of the intercept is 

< 
:3 ' ' ccf~ct, zc, 1 kiv~ to eqlanetion. 

2.i ; ; Ttezs 15 -15 'ilrlns I wiil note there, as z possibility 
I 

:c 1 -- 
tc eZ-$l& - --- ---; - - = - L -AL'= z.zbiq2ozs. It was sometires the 

Oi1~3~kJ 
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custom, and Mr. Scott requested it, that when something like 

this went on paper to another part of the embassy other than 

the FBI office, specifically, the ambassador's office, that 

the sources were fudged, in other words, they were rewritten, 

so that the people in the ambassador's office,and I am 

thinking particularly of an ambassador's aide, that Mr. Scott 

didn't have complete confidence in, and these papers not only 

go to the ambassadors but the secretaries, he would sometimes 

have them rewritten to protect the source. So when they say 

visited, it could mean really that he is referring to a 

telephone thing and so forth-.- 

But I do not know the answer to the first part of your 

question. 

Mr. Sprague. And the second part of this memorandum 

says, headquarters has informed us that Oswald above is 

probably identical with Lee Henry Oswald, born on 18 October 

1959, in New Orleans, Louisiana, a former radar operator in 
;., 

United States Marine Corps who defected to the Soviet 

Union in October 1959. This office will advise you if 

additional information on this is received. 

fu~ow, does that help refresh your recollection as to that 

responding cablegram from Washington to CIA headquarters there? 

Mr. Phillips. It helps, and I believe what may have 

I 
appened is that this message, sept to agencies in the C'nited ; 

States, was sent, and an info&mation copy was sent to Eexico : 
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City, and without waiting for the answers from the agencies 

in the United States, someone in the CIA station went ahead 

and sent out this memorandum based on this information copy. 

Actually, this copy is asking information from U.S. agencies,. 

and it looks like someone may have gone ahead, taken material 

out of there to prepare that. 

(The document referred to was 

marked Phillips Exhibit No. 2.) 

Mr. Sprague. All right, and just for the record, the 

other document that I have had you look at, which I will ask 

be marked for identification as Exhibit No. 3, Mr. Chairman. 

Mr. Preyer. Without objection, so ordered. 

(The document referred to was 

marked Phillips Exhibit No. 3.) 

Mr. Sprague. Has a heading and it appears to be from 

CIA to Department of State, Federal Bureau of Investigation, 

Department of Navy, headed Secret, Subject: Henry Oswald --;. 

it says Lee Henry Oswald. 

One, on 1 October 1963 a reliable and sensible source in 

Mexico reported that an American male who identified himself 

as Lee Oswald contacted the Soviet Embassy in Mexico City 

inquiring whether the er;$assy had received any news concerning 

a telegram which had been sent to Washington. The Fnerican 

was described as apprcxirxtely 35 years old with an athletic 

build, about six feet tall, with d receding hairline. 

3 
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Two, it is believed that Oswald may be identical to 

Lee Henry Oswald, born on 18 October 19 -- looks to be 39 her 

maybe this other one was '39 -- in New Orleans, Louisiana, 

a former U.S. Marine who defected to the Soviet Union in 

October 1959 and later made arrangements through the United 

States embassy in Moscow to return to the United States with 

his Russian-born wife, Marina, and it goes on with the nan?e, 

and their child. 

Three, the information in paragraph 1 is being dissemina, 

to your representatives in Mexico City. Any further informa- 

tion received on this subject will be furnished to you. This 

information is being made available to the Immigration and 

Naturalization .Service. 

Now, does that help refresh your recollection as to the 

responding cablegram that you got from CIA headquarters in 

Washington? 

Mr. Phillips. It makes me believe, Counsellor, that I i 

recall a cablegram coming from Washington as a CIA cable 

answering the cable when in fact I may recall this information 

which came down in an information copy, or one way or the 

other. I would still have thought that there would have been 

a regular response following the answering of this. 

bk. Sprague. Well, if in fact there was no resppding 

cablegram, woald. you be suqrisec at that? 

. 

IMI . Phillips. Ye s { sir, I would. 
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1 Mr. Sprague. NOW, in any event, whether. a responding 
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cablegram or the information in the document I have just read 

to you, it is correct, I gather, that at Some point shortly 

after the cablegram had been sent to Washington, that the 

Mexico CIA operation now had advice that Oswald , the person 

who perhaps was Oswald, had been in the service, h&d defected 

to Russia, had come back to the United States, is that correcq 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. Now, with that additional information, plur 

the fact of your having seen an intercept, that this American 

was saying what you said.you saw in that transcript and had 

been trying to get out of the country with whatever the 

arrangements the Soviets would make to Cuba and to Russia, diC 

this now become a most unusual situation? 

Mr. Phillips. Yes, sir, it escalated the importance of 

it. 

Mr. Sprague. All right, now, upon gathering that ;; 

information, what did the CIA -- what did you do? Let me 

put it that way first. 

Mr. Phillips. I did not do anything unusual such as 

mounting a new technical operation or anything because of 

this. I believe -- 

I 

bir. Sprague. Well, was any&chin5 done right the2 and there 

to find out where is Oswald? 

Mr. Phillips. On the side, as far 
i 

as the Cuban errbassy i 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

.lO 

11 

12 

13 

1-t 

15 

15 

17 

I8 

19 

29 

21 

22 

23 

Zd 

25 

90 

was concerned, as I recaL1 it, we then tasked our agents what 

do you know about a man razzed so and so with this and th,at 

and the other, and asked t5ezz if they knew about his visit 

or something like that. 

Mr. Sprague. But yau knew something about him. 

My question now is, izaving first had your suspicions 

excited enough to send a cablqzm to Washington in a situatic 

that you say was soxrewhzt tmusnal, you now reach the most 

unusual, do you not, of ffrdirsg aut that this person who was 

trying to get to Cuba and Russia and whatever places that you 

said, turns out to have teen a defector to Russia who was -- 

who had returned and co= back to the United States. 

Now, is that not tiqze, really? 

Mr. Phillips. It is. 

Pz. Sprague. And xzs theze not a thought then by CIA, 

let's find out where is t"o ZL.Z right now? 

Mr. Phillips. Okay, sir, 

I recall that any ectZcns I took were simply routine 

ones, and the reasons ~25 bz these. These, at this stage, 

is an FBI operation. 

Mr. Sprague. Do ycr :c.ow whether the FBI had been 

notified at that point '>a,= +Zs tidividual in the intercepted; 
! 
8 phone cali was alleged t: Zz.=-r sai.5 the tl-Lr,gs that you have ; 

told us appeared iz that i~ze~~~,ztd transcript? 

;cr . Phillips. I dc TZcf, sir, I don't know that they : 
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-were. s 

Mr. Sprague. If in fact the FBI had not been told 

that this individual was doing other than just going to 

contact the Russian embassy to inquire about a telegram from 

Washington and had not been told that he had been talking to 

them about trying to get to Cuba and to Russia, and talking 

about it being worth their while in some way if they contact 

him and that they ought to help him get out, how would the 

FBI then know of the uniqueness of the situation? 

Mr. Phillips. They would not know, sir. 

Mr. Sprague. Who would be responsible for seeing that 

that information is given to the FBI? 

Mr. Phillips. Mr.r 03- Ishop, but with the escalating 

importance, that sort of responsibility would go right to the 

Chief of Station as well. 

Mr. Sprague. Do you know what Hr. Scott or the people 

who were in line command, even, did upon getting this ;:: 

information and tying this with that information in the 

transcript? 

Mr. Phillips. No, sir, I cannot recall. 

My vague recollection; or perhaps I am remembering what 
I 

I think must have been, was that at some stage here we were 

advised by the FBI or found out that Oswald had left the 
/ 

country, but I do not recall, I do not know. I 
I 
i far . .S?rasue. Well, while he was still in Nexico, Would 1 
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-the CIA have wanted to find out his whereabouts and start 

some sort of surveillance or check on him? 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. Did the CIA -- would the CIA lose interest 

in the potential threat by this person just because he was 

then no longer in Mexico? 

Mr. Phillips. Yes, sir, it would become someone else's 

case if he had returned. 

Mr. Sprague. Well, whose obligation was it to make 

sure that thatsomeone else had all ofthe information that 

now made this a unique case for the Mexican operation of CIA? 

Mr. Phillips. Y?. .I: z -03 Mr. Scott, and myself as well. 

Mr. .Sprague. Did you? 

Mr. Phillips. I did not. I don't want to say I did not. 

I do not recall doing it. 

Mr. Sprague. But Mr.Phillips, I am sure that you would 

have wracked your brain may times, and it seems to me you ';. 

obviously did notr and my question really gets back to why 

not, and that perhaps gets. back to an earlier question, to 

some degree you have slithered around what are quotes of you 

by people in the news media. 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. And you end up making a statement here 

to this Subcommittee that, well, part of that statement was 

what i learned then and what I learned 
jl 

subsequently, which 



1 in my view just does not make seme at all, and I am putting 
/ 

2 

3 

4 

to you really whether you are tiing totally candid with the 1 

Subcoamaittee. 1 

I 
Mr. Phillips. I: am try&g to be totally candid. One I 

5 of my principal prablems, Corrssellor, is that since this I 

I 
6 event to& on such magnitude because of the assassination, these 

7 things that we are t&king abcut today I have heard in so 
I 

8 many varied foms on talk shows and magazine articles, and I 
I 

9 

10 

find it terribly difficult - 

Mr. Spragm. Kr. Phillips, you made statements to a man i 
i 

11 

12 

13 

from UPI, you made statements ta a man from the Washington 

Post. I can’t speak for tie subcommittee, but I find it 

inconerivable L&t in relttirg that statement to Mr. Gillmore 

that you are relating that wkzt you heaz?d Oswald say is thaq 

15 

15 
I 

17 1 
I 

18 j 
I 

19 
I 

20 / 
I 

27 1 

he had information that tigh= be useful to the Soviets and i 

Zuba, and that he hoped to be provided with free transportation 

I to Russia via Cuba, that in sxmxry, you were adding in there i 
;. 

information subseq-at tc the assassination? Do you think I 
I 

that makes sense? I 

! 

Mr. Phillips, ccIII1s2 llcr , I stand by what I said. I 
i 

still recall that zz- perc=pEcr, of that first knowledge I 

nad of hix. Ferbqs tc scze z<",tnt, based or! the very fact that 

ne as seeking e vlsz ‘jizs, hers was a ~ils~l who wanted to go to 

the Soviet Cnics ~2 h-z.5 ;rczzkL,-,g himelf with sore ixqortance 

to try ark get it- 
I 
/ 

93 
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Mr. Sprague. By projecting himself with,some importance 

you mean he was then indicating to them, he was tooting his 

own horn, that he could be of some value to them. B that 

4 what you mean? 

5 

6 

7 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. Well, if that is what you mean, .then say 

so. 

8 

9 

10 

Mr. Phillips. All right, sir. 

Mr. Sprague. I do not want to say it. It is you. Is 

that what you mean? 

11 

12 

13 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. When you get.this response from CIA 

headquarters in Washington making this a unique situation 

?d which would have called for surveillance of Oswald.,while he 

1.5 

16 

was in Kexico, do you know what steps were taken to ascertain 

whether or not he in fact was still in Mexico? 

17 

18 

19 
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Mr. Phillips. No, sir, I do not recall. I do not 
i; 

recall why all of a sudden there was no action. The logical i 

reason would have been -- and I don't recall it -- was that 

we found out he had returned to the United States. In that 
I 

case the interest would have been dropped, and that would hav$ 
i 
I 

been that. i 
r I 

Mr. Sprague. The interest by whom? I 
/ 

Mx . Phillips. By the CIA. 1 

MC . Sprague. you rLean the CIA would not have an interest 
I 

cr_)l:Js> : 
I 
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in this American who was trying to offer things to the Soviets 

and get out of the country through Cuba? 

Mr. Phillips. Well, yes, certainly they would have an 

interest. On the list of priorities that were tasked that wo 

go down in Mexico, at least certainly the step would have 

been taken that he would have been put on what was'known as 

the watch list so that if his name ever popped up again in 

Mexico, somebody said this is the man -- 

Mr. Sprague. Did you ever have there in Mexico another 

American citizen who you were aware of giving an implica- 

tion, an offer of some information to the Soviets and wanted 

to get to Cuba and Russia, who had been a defector to 

Russia before? 

&. Phillips. Not a package of this kind and a double 

header of the Soviet Union. They were extrrerzely unusual 

cases. 

Kr. Sprague. Did you ever have a case that had all of ; 

those in it? 

Mr. Phillips. fb, not all of that combination. 

Mr. Sprague. Why do you say this would have been a lesse 

priority situation? 

Hr. Phillips. Well, I near-t, Counsellor, if he had 

left Mexico, and when we learned that he was no lonc;er in 

biexico, it would have becone low priority while he was -- 

i 
1 

unlefs 

back to F!exico, r.0t necessarily to CIA headquarters 

Efmht! 



1 

2 

3 

5 

6 

7 

8 

9 

IO 

11 

12 

i3 

1: 4 

12 

17 

18 

1s 

20 

21 

22 

23 

96 

should he show up elsewhere. . 

Mr. Sprague. Well, of course, aren't you also assuming 

in here that other agencies who had been notified had been 

advised of the information that you say was on that intercept4 

telephone call, is that correct? 

Mr. Phillips. I'm sorry, sir. 

Mr. Sprague. Aren't you making an assumption that when 

the CIA Mexico Division lets up because he has gone out of the 

country, that other agencies of the Federal Government are 
I 

taking up their proper duties, but contingent upon them 

having all of the information that the CIA had? 

Mr. Phillips. Yes, sir, I'think that is an‘assumption 

on my part. 

Mr. Sprague. Ahd,you say that was [03 Iobligation, 

to see that that information was given to the other 

agencies? 

Mr. Phillips. As you described, it was a case of ;;; 

sufficient importance that it .was Mr. [OS ]and or. Scott's 

and I would have to share some responsibility as well. At 

the very best, it is not professional, at the best. 

Mr. Sprague. How would you explain if in fact no 

other agency of government was advised that in this intercept 

Oswald had been attempting to -- had spoken of attempting to 

go to Cuba, to Russia, and was indicating that he had somethin; 
i 

to offer the Soviets, and he wanted them to help him get out ! 

0014ti1- I 
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of the country, how do you explain if in fact that informtio: 

was not communicated to any other agency of government, how 

do you explain that? 

Mr. Phillips. I can't explain it, and I would call it a 

grievous omission, and the dimension of the gravity of it 

depending upon the motive for it. 

Mr. Sprague. Well, I guess my question ends up, would 

that just be an omission or would that be more likely a 

decision by someone not to have that information in the conte, 

of what I just said given to the other agencies of government? 

Mr. Phillips. It is possible that it could be an omissic 

in the sense of someone waiting.to wrap up another package, 

and they are going to produce a nice round report that they 

could be proud of. We covered this man all the time, and 

here are the stories. That is possible. 

However, I tend to agree with your implication that 

serious enough, it certainly could be somebody decided not ; 

to do it for one reason or another, but of course, that is 

an assumption. 

Mr. Sprague. Now, where would decisionmaking like that 

cone from, not to notify other agencies of the United States 

govermzent? 

Nr. Phillips. I can tell you that precisely, sir, I 

Wir! Scott. , NO one else would dare rzks that decision without ! 

h'in Scott's knowir?g about it and ay?provlng it. 
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'Mr. Sprague. And would he do that strictly on his own? 

Or would he discuss that with anyone in a superior position t 

him? 

: 
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Mr. Phillips. If he were to do that without some 

logical explanation of why he was doing it, he wouldn't 

discuss it with ahyone, because if he were to do that, and to 

let soreone know that he wasn't getting this information out, 

all sorts of things could -- somebody just might go to the 

IG, the Inspector General or something like that. 

10 Mr. Sprague. Well, let me ask you this, and maybe this 

11 

12 

13 

gets back to the earlier part of the question. 

These cablegrams that get routed from your Mexico 

station, let's say even the one that 
I: 031 

prepared for 

Kr. co3land then you saw, did they go immediately from 

15 Mr. EogJ out for dissemination, ffor transmission? Did they 

16 

17 
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21 
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23 
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go immediately from you? Did these always get routed from 

each of you back to Mr. Scott, and it is Mr. Scott who then i 

sees that they are transmitted? 

Mr. Phillips. The final signature, the release, is 

Mr. Scott's, and it goes directly from his office to the 

Communications Section, and he is the last one. 

Mr. Sprague. And is the first time, in looking at that 

excised copy that we have of what appeared to be a cablegram 

to Washington, that you were aware that, assuming that that 

is the one that was sent, that there appears to have been 

98 
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no notification of the information that you say was in that 

transcript? 

Mr. Phillips. Well, I might qualify it by saying as of 

yesterday and today it is the first indication that I have 

had that this information might have been held back from other 

agencies and from the Warren Commission. The possibility is a 

surprise to me, yes. 

Mr. Sprague. Between it being an omission, when we / 

consider you, t 3 
I 

Nr. 03 Mr. Scott, and it being a deliberate 1 

decision not to give this information, which is the more 

in your opinion, from having worked there? 

Mr. Phillips. In my opinion, sir, it is more likely- '. 
I 

that it would have-been an omission rather than an act of i 

I 
that kind. THat is my opinion. 

Mr. Sprague. i And why do you say that, because you think 1 
i 

the other is just too terrible to contemplate? 
I 

Mr. Phillips. That is certainly one thing, but the I 
-. c. 

main thing is, I wasn't aware of a similar action taken by' 

Mr. Scott or other people and I just -- 
.- 

Mr. Thone. Mr. Phillips, for the record, Mr. Scott 

is deceased. 

Mr. Phillips. Yes,sir. 
I 

Nr. Thone. And when did he die? I 
! 

Mr. Phillips. He resigned from CIA in It!exico F;here he 1 
! 

had been a long tirr,e, 2i;d he died in -- I have it written in ! 

I 



1 here. 
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5 

I  

Mr. Thone. Approximately. i 
Mr. Phillips. About 1970 or '71. '71 or '72, after f 

! I 
the retirement, he stayed right in Mexico, had a heart attack i 

! 
and died. 

6 

7 

Mr. Thone. A heart attack. 

8 

9 

Mr. Phillips. Yes,sir. i 
I 

Mr. Sprague. Mr. Phillips, you said that there may be i 
i 

one or two other intercepts after this intercept that you have! 

10 
been discussing. 

I1 
In any event, is the intercept that you have been 

12 

13 

discussing the first intercept that you were aware of of 
. 

Oswald? 

14 

15 

ML Phillips. Yes, sir, I believe that to be true. 

Mr. Sprague. Did you have any more information concerning 

15 
the first intercept, in the whole sequence of events that we 

17 
have gone through and the response from Washington, other than' 

;; ; 

18 
what you have testified to now? 

19 

20 

21 

i? 

i !  

2d 

25 

Mr. Phillips. I'm sorry, sir, I didn't -- 

Mr. Sprague.. Do you have any other information concerning 

that first intercept other than what you have now testified 'i 

to before this Subcommittee? 

Mr. rhillips. I do not. 

Fir. Sprague. And the last you had any kncwledge about it 

was upon the response from Washington. 

. --~-- 
100 



1 Is that correct? 

2 Mr. Phillips. It is the last that I recall, sir. 
/ 

3 Mr. Sprague. Let ne see if there is anything else. 1 I 

4 

s 

6 

7 

Do you know, of your knowledge, I 
whether with regard to ! 

that first intercept, the Immigration Department was notified? I 

Mr. Phillips. I 
About that first intercept, I don't know. ' 

My recollection was that in the embassy in Mexico City, the I 

i 
8 facts were Oswald being there. I presume that mst be the 

I 
9 

f first intercept was sent out to the State Department, FBI ad ; 
I 

10 Immigration and Naturalization, or at some time they were i 
i 

I1 advised, but -- I 

12 

13 

I 
Mr. Sprague. Was the Secret Service advised at axzy t&z?/ 

Mr. Phillips. Not to my knowledge, sir. 
I 

First, one, i , 

id there is no Secret Service in Nexico. 

15 

15 

Mr. Sprague. Now, with regard to each of the notifica- : 

tions of any agencies, you do not know, I take it, whether t22at 

17 notification contained the information you have told us &cat.. 

18 Mr. Phillips. No, sir, I do not. 

19 Mr. Sprague. All right, now, the second intercept, 

20 ghat is it that you saw and recall about that, ~~ld how lczg ' 

21 das that after the first, as best you can recall? 

22 Mr. Phillips. Okay. 

23 I believe that after the assassination, with the Fzzezest 
:I 
;I 

2G ;I : that we were able to 50 back over the transcripts, &;-- I L-CL 
:I 

AC I; recall soixthing ‘- ,! about Sylvia Duran and some lor,ser i.:5crzzL2cn 
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11 

about her conversation. In other words, I recall the 

intercept, not just the shortie that was the first one, but 

one that had more substance, abeEt tkis guy is over here and 

what about it -0. 

Mr. Sprague. This is a ccmvezsation by Oswald? 

Mr. Phillips. No, sir, but it was about Oswald. 

Mr. Sprague. No, I am ta&ihg mm about conversations 

by Oswald, after the first intercept, which is a conversation 

by Oswald. When is the next titercegt of Oswald that you have 

any recollection about? 

Mr. Phillips. I don't recall, sir. Like I said last 

12 

13 

14 

night, I am not absolutely positive. I have this feeling 

there was another one or two, a& 130 r,ot -- I cannot be 

pdsitive about that. 

15 Mr. Sprague. i What is your test resollection about this i 
! 

16 other one or two as to what the c=ztcz.zt WCS, regardless whethe; 

17 it is one or two? I 
;: i 

18 

19 

20 

21 

Do you have any recollectiocll I 

Mr. Phillips. A second G=,T; about whether his visa 
/ 
: 
I  

has come? I don't rexember, s;‘, I don't r-ember. / . . 

Mr. Sprague. All right, LZW, do you recall any conversation 

22 that were intercepted about Csi;.=?E 

23 First, yes or no? 

I  

26 

25 Li 

Hr. Phillips. Yes, sir. 
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Mr. Phillips. If I can limit it to before the 

assassination --. 

Mr. Sprague. Well, 1 am only taLking about before the 

assassination. 

Mr.Phillips. I believe I recall the one I am calling 

the long one, Sylvia Duran. 

Mr. Sprague. All right, that is one. 

Do you recall any other intercepted conversations about 

Oswald? 

Mr. Phillips. No, I do not. 

Mr. Sprague. All right, 

In that conversation, caa 1-m tell us as best you can 

recall when that was intercepted, a& you saw the 

transcript in relationship to that First Oswald transcript 

that you have been telling cts aiczt- 

Mr. Phillips. kty best reccllecti c3 is that that was 

there on the record, but &at it xas -- it didn't identify 

Oswald, but somehow after the assasskation, when we went 

scrambling back through records, ah, thet mst be about 

Oswald. That is my best reccllecticz. 

Mr. Sprague. In otke r words, ecu are saying the first 

you are aware of that yoc 222 re-zC of this intercepted 

transcript about Oswald, ycu first sz,+- after the assassinatioa 

Yc. Phillips. That is ;-La= I zxall, sir, yes, sir. 

xr. Sprague. You ha.;2 II-O recclltction of seeing it 
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prior to the assassination, or being marked for attention or 

anything like that? 

Mr. Phillips. No, sir. My recollection is that it was 

afterwards. 

Mr. Sprague. Let me back up one second, getting back 

again. 

After you got that response from Washington, from CIA 

headquarters, the additional information about Oswald is a 

defector, all of that, without repeating it, and recognizing 

that the situation now is unique, did anyone then give an 

order to save that tape? 

Mr. Phillips. Not that I recall. 

Mr. Sprague. I assume the tape, though, from what you 

said earlier, must have been at least held up since you 

were -- 'and the destrc: ion -f the tape, since a oablegram 

was going to Washington for information. 

ML Phillps. That would not necessarily be true, and my 
.k 

recollection is that it was not held up. Once the information 

was taken off of it, it was once again sent back for reuse. 

Mr. Sprague. Immediately? I thought you said earlier 
I 

/ 
that there was a period of time for the tape to be held for f 

the decisiomaking process to at least work on whether to ! I 
I 

keep the tape. 

&Hz. Phillips. Yes, sir, but not in the office of the 

/ 
decisiomakers in the exbassy. The tzse would return to the- 
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outside unit, as I understood it, and it was there that you I 

would say -- that the message would go eventually, hold the 

tape. 

Mr. Sprague. When you saw this response from Washington, 

did you think anything of let's get that tape? 

Mr. Phillips. No, sir, I did not. 

Mr. Sprague. Did you discuss it with anybody? 

Mr. Phillips. No, sir, I did not. 

Mr. Sprague. All right. I 
I 

Getting back to this conversation about Oswald which you 
I 

do not recall seeing prior to the assassination, but, you got 4 
I 

saYI afterwards, do you recall when that intercept had occurtied: 

Mr. Phillips. To preface the remark, after this whole I 
I 

thing was over, I noted certain weaknesses in my performance& 1 
I 

one of them being, damn, why didn't I know more about this I 
i 

before the assassination? 

So I think what may have happened is I did indeed see + ; 

the transcript and didn't recognize that it pertained to the i 
i 
I 

other transcript. So it went back into the files. After I 
I 
! 

the assassination, let's look at everything, my goodness, i 
that's talking about Lee Harvey Oswald. 

f 

SO it is quite possible that I saw it and didn't recoyiz+ 

the value or the connection with Oswald because it wzs just [ 
I 

a case -- well, that is possible. 

&fy recollection is that it meant nothing to us until afte+ 

()(!14ib; 
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the assassination. 

Mr. Sprague. But my question Still is, Mr. Phillips, 

when you did see it after the assassination, do you have any 

recollection-now as to when that intercept had been made? 

Mr. Phillips. No, sir, I do not. 

Mr. Sprague. In late September, early October '633 

Mr. Phillips. It would have had to have taken place 

at the very end of September or early October, because Oswald 

went back soon, but I don't remember which of those days it 

was on. 

Mr. Sprague. And can you summarize for us what was the 

substance of that conversation about Oswald, and between what 

parties was that conversation? 

Mr. Phillips. Sylvia Duran, somebody in the Soviet 

embassy. 

1s that the first time I read abotit -- I think it was -- 

obstreperous character over here, acted badly, had to call 
;. 

the consul down, an explanation, he got mad when we told him 1 

that we weren't going to get you a visa until the Soviets i . 
I 

did, something -- Sylvia Duran talking with someone. I am ' 
I 

not sure whether it was a Soviet, but that's the general kind f 

of thing, a description of Oswald and his actions toward I 

1 

ViSZ. 

1Nr . Sprague. Are you saying that if you had seen this 1 
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transcript shortly after it had been made, that you would not 

have connected that with the transcript of Oswald that you 

have just told us about, if this Duran thing was again a 

call from the Cuban embassy to the Russian embassy, it is 

involving someone wanting visas to Cuba and Russia, which is 

the very thing -- 

Mr. Phillips. Well, I certainly would have, so I think 

that it must have been vague enough that I didn't note that 

or didn't see it until after the assassination. 

Mr. Sprague. Is there any other conversation concerning 

Oswald that you are aware of? 

Mr. Phillips. No, sir, I don't recall any other. 

Mr. Sprague. At any time, was there an effort made to 

go over with the surveillance team that was on the Cuban 

embassy, not the Russian, as to who were the people observed 

,going into the Cuban embassy between September 28th and 

October 3, 1963, that you know of, and you were there at leagt 

at that station for another two years. 

Mr. Phillips. You are speaking after the assassination 

as well? Yes. The photographs, all the photographs that were 

available from the coverage of the Cuban installation were 

inspected by Mr. Shaw and by me. They were in long strips, and 
I I 

we went over every single one, seeing if we could find a pictu& 

of Oswald. 

m. Ssrag-Je. I3ut c.ld you not also say that the camera ; 
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did not work on occasions during that period.of time, 

Mr. Phillips. We knew -- how did this work, now? we 

knew that we wouldn't find a picture of him on the day of 

the intercept. Nevertheless, we wanted to look back -- and 

I think we looked back for 30 or 45 days. 

Mr. Sprague. My question was, did anybody go 'over the 

descriptions, what the surveillance team observed of people 

entering into the Cuban embassy, and who, between September 

27th and October 3, 1963? 

Mr. Phillips. No, sir. There would have been the -- the 

was no team in there. It was just a place where the camera 

was with an operator and so forth, and he would -- 

Mr. Sprague. But if the carmra wasn't operating, isn't 

there somebody making notations? I thought you said that 

earlier? 

Mr. Phillips. Everything before -- later the camera, 

as I recall, bec,ame and automatic model that worked, and then 

there would be people taking down license plates and that sort 

of thing, but there was no material available to indicate a 
/ 

man looking like this walked in on this day. There was nothing 
! 

like that, and I believe the reason was that there was no : 

operative in there. 

Now, certainly we looked for the other days to see if 

there was anything. I rexier&er, for instance, that we wrote i 

dcm.every single licehse piate that was fron the United Stated, 
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Mr. Sprague. Do you know of a Russian agent named 

Kosta, K-o-s-t-a? 

Mr. Phillips. I have heard of that nams, but I don't 

know what the case is. 

Mr. Sprague. Did you ever in any of your CIA work 

come across that name as a Russian agent? 

Mr. Phillips. I don't recall it. It is familiar. 

Mr. Sprague. What about the name Kostikov? 

Mr. Phillips. No, I don't relate that to it. 

Mr. Sprague. I have no fw?ther questions at this time, 

Mr. Chairman. 
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I think Mr. Brooten may have some. 

Mr. Preyer. Would you prefer to ask a few, F&. Tkone, 

or shall Mr. Brooten? 
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Mr. Thone. I will be very brief. I think Mr. Sprague ;; 

has been very comprehensive. 

Mr. Phillips, there is one link here that doesn't ring 

true to this Nebraska farm boy. Maybe I a~ just way off 

base. 

Stop me if I don't recite this little part here -- it is 

no big deal, but stop xe if I an not correct factually. 

The visit of Lee Eiarvey Oswald in your area there xas 

about eight weeks before the assassination. I thidr ycc 

109 
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best recollection was September 28th or -thing, but I 

think there are some other i&icztions that tight have occurrc 

on the 27th, which I don't thizk is that ?qortant, and that 

he was down there for four or five days. At the time, you hai 

the chief responsibility for the Cuban, tit do you call it? 

Mr. Phillips. Well, Cu.&z targets is *at yoti call it. 

Mr. Thone. Cuban targets. AM the tes';inony, I think, 

is pretty extensive that in the interces are, that he, 

Mr. Oswald, talked about want&s to go to either Russia or 

Cuba. 

Mr. Phillips. Uh-huh. 

Mr. Thone. Not necessarZy thxoug5 Cxz5a to Russia. 

Am I correct there, so far, that he &+t just want to 

go to Cuba? 

Mr. Phillips. Yes. There was tie _=css>ility that 

he would go to Cuba and/or. 2 c-2er wczEs, I don't recall 

anything that said I must go to C-22 i= crter to get to the ;- 

Soviet Union. I think mybe it was tie SyL<a Duran conversa- 

tion or something. 

Hr. Thone. My point here czly is &Ls Fs your area of 

responsibility. 

bfx . Phillips. Gh-ha. 

Pk. Thone. The thoucbG .- 2, 4Lb 22f =;1-= x-z z--- cz right only be 

._  ̂.- gcing to Cuba, so of course, 1w- zze ZE< '---v~steci in it. -e-e- - 

,i -q , i- I/ a. Phillips. Uh-huh. 
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Mr. Thone. You responded to Mr. Sprague that until 

yesterday, I ass- that was from some of these articles or 

so, you weren 't axare of the fact that the Warren Cotission 

did not know abcr- this ptrtkdar intercept. . 

Mr. Phillips. That's true, sir, or at least if the 

Warren Commissicz had not been advised that he wanted to 

go to the Soviet Cnion and Cuba. 

Am I correct, Cccnsellor? 

Yes, I had aLways *&ought that they had been advised of 

that. I presuxed it because I didn't see the papers which wen 

from CIA to the ikrren Corxission, but I would presume that -- 

Mr. Thone. that is what stumbles this little mind of min 

As close as you 3xre tc tiis particular in&dent, your area 

of responsibility, a 25 year veteran in this whole area, and 

as I understand, z-c= >a< 2een in Cuba yourself some years 

before this. 

YE. Phillips. -L-es, sir. 

Mr. Thone. rc: -- --c~ i-err weren't aware that the Warren 
s 

Commission had cc= tee- aZ.vised of this intercept. 

Mr. Phillips. xc, Sk, I was not. 

i?ix. Thone. 25 "it tke Schweikkr Committee was not 

advised of it, t%% 'tie E-xc> Committee was not advised of 

it, and'that =tiL LZW, '2Fs I-cey intercept was not made 

available by tke ZZ.k zz E-1'. 1 of these icvestigatory agencies, 

or inquiries, I skszzL.5 say? 
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Mr. Phillips. No, sir, I was not aware that it was not 

passed to : them. I had certainly presumed and thought that it 

was. 

w personal involvement with the Warren Commission was 

limited to Mexico, where I believe there were four gentlemen 

who came down to Mexico from the Warren Commission'and they / 

talked to us about this, that and the other, and I find it 

absolutely incredible to believe that we talked to those ! 

4 gentlemen from the Warren Commission and didn't tell them abou, 

this information. I 
I 

So the fact -- l 
;- 

Mr. Thone. I Well, it is my'understanding from the newspaper 

accounts -- and you can read lots of things in the 1 newspapers,; 

of course -- i that you are now the President of the CIA Retired: 

Association. I assume you are still pretty loyal to that i 

organization. 

Mr. Phillips. This is an organization composed of : j 

intelligence officers frorri a11 services, but I still believe i 

that intelligence is necessary. 

FLr. Thone. So does this Congressman. I think a lot of 1 

that agency. 

But do you think your agency then has been candid with 

these official inquiries after the discussion that you and I 

have just had here? 

si?I . Phillips. X0, sir. 
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Fh. Thone. And what would you attribute that to? 

Mr. Phillips. I would have no explanation or justificat 

for it. 

Mr. Thone. I would like to pursue that some more. I 

don't want to impose on the time of the otberpeople here. 

Maybe later on we can. 

A couple of quick other things. 

On this cablegram that Mr. Sprague showed you, and I 

think is included as Exhibit 1, the original of that that you 
I 

said that you signed off on, where would that be? 

Mr. Phillips. At CIA headquarters there should still be 

a copy always there. 

Mr. Thone. Always. 

Mr. Phillips. Yes. 

bk. Thone. With your initials on it. 

Mr. Phillips. No, because the initials would of course 

be only on the original copy in Mexico City. . . z 

Kr. Thone. That is the one I am getting to. 
\ 

Mr. Phillips. But it would be transmitted, sir, 

telegraphically, so Washington would have a telegraphic copy 

which does not have initials :put on in the field. 

Mr. Thone. But I am getting to that original work copy 

prepared by r: O3 3 . 

xr . Phillips. Uh-hti. 

Mr. Th0r.e. kc! you sclid you rernerzber signing off on it. 



1 I Where would that be? 

2 
I 

Mr. Phillips. That should still be in Mexico if it 

3 t 

I 

were not brought to the United States because of its important 

; : 
I 

b this case, but it c&rtainly should still exist, must 

5 
il 

exist. 

6. 

7 

/ 

Mr. Thone. During the period that you had the surveillru: 

over the Cuban embassy, I understand you took pictures and 

8 I 

i: 
1 

ewr-ything else, I understand that is pretty routine, were 

ptotcgraphs being taken at the same time of the Soviet embassy 

:o : 
1 

Hr. Phillips. Yes, sir, yes, sir. 

Hr. Thone. Maybe that is another inquiry or so. 

Do you know whether or not.the camera was working? 

12 ii Mr. Phillips. It was working, sir. 

1: ;j 

If 
Mr. Thone. The camera BBS working during the entire 

': 1+ : period. 
I 

You know that of your personal knowledge. 

1 -z I- i Er. Phillips. No, I don't know of my persor?al knowledge. 
1 
1 

ij 3; 
! 
1 

P -. Thone. But you know that it was working, that i: 
.^ .; 
*b !  ' particular day that it wasn't working over at the other place, 

:! 
.- ,f 
:Y 't&Cuba. 

:[ .: 
;e .I 2.x . - 

I 
Phillips. Yes, sir, and I base it on the fact that 

iI '! thet picture of that rcysterious stranger, as I understand it, 
/ 

-_ : was ;; : taken on the day of the intercept. I 

+- LG .Xx . Thone. tid it is also, as I urxierstand it -- correct/ 
/ 

11 : z i se -L- I am wrong here -- thzt Pk. Oswald also visited tTr-e Russija.-. 

‘C 
i- : 

etitssy during this peri& that he was dobn in Nexico City. , 
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I did not remember that. 

Mr. Thone. Lastly, this -- I have got a one track mind, 

I guess -- you mentioned that Mr. Miller of the CIA called 

you yesterday and frankly, I am a little upset that the CIA 

would talk about this technically or not under your secrecy 

charge or so, because I think it is a chilling aspect to your 

testimony, if nothing further. 

You are a quality person. I am sure it would have no 

effect on you. I am not sure that would be true of the 

averagek person. You almost remembered the name of the 

staffer he said he was going to call to talk to this about. 

If I reviewed some here, would it refresh your memory? 

Was it &ii. Akers, Mr. Brooten? 
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I 

now2 i : i 

call somebody from this staff here and talk about this thing. { 
I 

Mr. Phillips. Yes. - 1 

Mr. Thone. Would it have been a Mr. Akers, Mr. Brooten, ' 

Mr. -- 

I 
of just shaking his head? 

i 
Mr. Phillips. I do not recall, but I have heard since I , 

Mr. Phillips. I am sorry, sir,that who was going to call, 

Mr. Thone. Mr. Miller suggested that he was going to 
i 
! 

LMr. Sprague. Could we get responses, Mr. Thone, ir,stead i 

Mr. Thone. Yes, if you wculd, 
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Mr. Phillips. I don't recognize any of those as the nmez 

Mr. Thone. Caroline Hansen? 

Mr. Phillips. No, sir: 

Mr. Thone. Jacqueline Hess? 

Mr. Phillips. No, sir. 

Mr. Thone. Joe Kiehl? 

Mr. Phillips. No, sir. 

Mr. Thone. Billie Gay Larson? 

Mr. Phillips. No, sir. 

Mr. Thone. Vivian McFerferson? 

Mr. Phillips. No, sir. 

Mr. Thone. Patricia Orr? 

Mr. Phillips. No, sir. 

Sir, I don't believe he gave ne a mm. I think he 

told me he was contacting, he was going to try to contact 

someone on rMr. Sprague's staff. Ee didn't say -- 

Mr. Thone. I thought you almost had the name on the 

tip of your tongue. 

Mr. Phillips. What I was thinking was, I have been talki 

for the first tirre with someone on the staff, with B??. Feeney, 

Mr. Thone. I remember that, butg1 think you also 

indicated that you knew the other name that he had in mind. 1 

blr. Phillips. Sir, I don't, and I don't believe he 

Eentioned the name, and I thinlc he said I am trying to contact: 
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Mr. Thone. you are sure about that. 

ML Phillips. If he did, it was a name that -ant nothi 

to lie, and I just let it pass. 

Mr. Thone. Would it have been a man or a female? 

Mr. Phillips. I don't recall that it was either, sir. 

That is why I am beginning to be quite sure that h& said I 

am trying to contact Mr. Sprague's staff now, or something 

like that. 

Mr. Thone. Thank you. 

Mr. Preyer. You mentioned the four members from the 

Warren Commission came down to talk with you in ?!!xico after 

the assassination. 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Preyer. Did they talk with anyone else of the 

station down there. 

Mr. Phillips. Yes, sir, they came and of cc-urse were 

received by Mr. Scott and those people, and they had rmst 

of the talking, but then there was fanning act, and soteone 

would go to -- one of the persons would tclk to scrmoze azd 

someone to someone else, yes, sir, they did talk to sort of 

a cross section of people asking their questiorz. 

Mr. Preyer . And you don' t recall whether ycr; to12 Kerr; 

about the intercept or not? 

Mr. Phillips. No, sir, I don't. At that tke I WIS 

convinced, a.nd up until today, it never occmrti to -I-,, t:?is ce ---.sL 
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! I 
information was not passed on. I Can’t figwe out why it 

I 

shouldn't be. 

Mr. Preyer. Did you say anything to them about only I 
I 

learning of Oswald's activities in Mexico after the assassi- 
I 

nation? 

Mr. Phillips. In the sense of from my own operations, ye:;. 

Mr. Preyer. The newspaper article here implies the CIA 

withheld the knowledge from the Warren Commission that it, ' 

the CIA, had any knowledge about Oswald until after the fact 

of the assassination. I 

Did you say anything to the Warren Commission people 

along that line, in short, denying the intercept? 

Mr. Phillips. No, sir, because I know that we told ' 
I 

other people in the embassy before the assassination, asking I 
I 

what I now see is the single business, that we just know that 1 

a rm named Lee Oswald, but my recollection is after the I I 
I 

assassination, when I was talking with Clark Anderson, the 1 ; 

FBI Chief, and later, when we went to the Dominican Republic 1 
I i 

and served together for over a year, and saw each other and ! I ! 

some rather interesting tines, never was there anything fron I j 

Clark Anderson to me of See, now that the Warren ComG.ssion ! 
, 

is -- now that this is all over, you have never told us the : 

ieortant thing. I never had any -- 1 saw hire, only a few ; 

weeks ago, so this whole concept that this informaticn was ' . 

F;ithheld i-2 anything other than otission is a little bit Eore i 
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than I can handle. I certairky can't qlaiz it, 

Mr. Preyer. Let me yield to Yc, LzteP now. 

Mr. Sprague, you mentioned tF;if m nzi*t want to ask 

him about these documents that he 3zcFqkt wieh him. 

Mr. Sprague. I was goingtouzit mtil the end of the 

questioning. 

Mr. Brooten. Xr. Phillips, if y= don't understand any 

question I ask, just tell me you den'= understand it and I 

will rephrase it, because we don't w.zz= any mistakes about 

it. 

With respect to your, or price tz ymr taking over the 

Cuban desk of the CIZ station i3 -sz, w5zt prior official 

involvement had you had with C&a ==z agent or a contractor 

for the Central Intelligence AgenG? 

Mr. Phillips. I served iz C-;I=& -- 1955 and '56 under - 

deep cover. That is, I pretended zz Sr Fr business there. I 

left Cuba and returned and sexed tie= fzcrm the middle of 
; 

1958 through '59 to '60, until I Isf-t LZ ratier a hurry. 

After Mexico I went to the Dotiicz ?qxLlic, azd when I 

went to the Dominic= Republic, I &c.ze ,e Chief of Cuban 

Operations in Fiashin-on. 
I 

Yx. Brooten. Kcw, prier tc %xFzz zcx ked keen in Cuba. i 

Where had you been, specifLczLL,: Fr Z-&a? 

Mr. Phillips. I,-. Ek.vz~~ Lz 2:x?. Iz~~ic~s, 

&Nr. Brooten. >.nc r+Jp;at c+e-i =- -=- - -; --------A -6tre 4-0.x duties? 
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Mr. Phillips. I was on the outside, and I was involved 

in what was, until1 became -- until I went inside to the 

official cover, as a propaganda specialist. 

Mr. Brooten. Now, you testified, I believe, that you 

had certain wire intercepts to the Cuban consulate and 

Cuban embassy, is that correct? 

Mr. Phillips. Wire intercepts. 

Mr. Brooten. Wire, telephone intercepts. 

Mr. Phillips. Yes.. We are speaking in Mexico City. 

X.r. Brooten. Yes. 

Did they monitor both incoming and outgoing telephone 

calls? 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Brooten. Did the Soviet wiretaps monitor both 

incoming and outgoing telephone calls? 

le. Phillips. Yes, they did. 

Mr. Brooten. With respect to this specific transcript, 

would there not have been two transcripts, then, one a call 

going out of the Cuban embassy, and one, a call coming into 

the Soviet embassy? 
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Mr. Phillips. As I recall, there was one transcript, an 

incoming telephone call, and then on the same sheet of paper, 

outgoing telephone calls. I don't recall that there were 

two, one for outgoing and one for incoming. 

Mr. Brooten. Well, if you had a tap on all incoming 

:alls and all outgoing calls for both places, why didn't 

{ou have two transcripts? 

Mr. Phillips. Because it was on a single line. You 

don't tap inside the Embassy; you tap outside the Embassy, 

tnd so you are literally on the line, and you've got what's 

:oming both ways. 

Mr. Brooten. But if a call.went out of the Cuban Embassy 

.o Point A, you would have that call intercepted, would you 

ot? 

Mr. Phillips. Yes. 

Mr. Brooten. And if the call came into the Cuban EmSassy 

rom anywhere else, you would have that call intercepted, ;.; i 
! 

ould you not? 
i 
1. 
i 

Mr. Phillips. Yes, sir, if it was one of those phones i 

hat was tapped. 

Mr. Brooten. All right. 
i 

NOW, here you have a situation in which you have a call ' 

einq placed from one tapped ?:?one to another tasped phone, ; 

nd my question is why -- 

:4r . Phillips. In that case there -wouii be two intercepts i 
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if it went to another telephone. 

Mr. Brooten. And there should be transcripts of the 

two intercepts? 

Mr. Phillips. Yes. 

Mr. Brooten. And if there were two intercepts, and your 

responsibility was for the Cuban intercept, why then did you 

not receive and have primary responsibility for that? 

Mr. Phillips. Because it was translated from the 

Russian, thus putting it into the Soviet area. 

Mr. Brooten. All right, sir. 

You stated that one of your duties was to know or you 

lad a priority, and you testified in response to Mr. Sprague's 

question that you wanted to know who the intelligence agents 

Gere, the diplomats and then went on down to the consulars, 

fou set up a protocol for that, is that right? 

Mr. Phillips. Yes. 

Mr. Brooten. All right. i: * 

As part of your duties, was it part of your responsibility 

to know who the Cuban intelligence agents were? 

Mr. Phillips. Yes. 

Mr. Brooten. And with respect to LM~. 0 I: 31 , was it his 

responsibility to know who the Soviet intelligence agents were: 

Mr. Phillips. Yes. 

Mr. Brooten. And did you know who the Cuban intelligence 

agents were? 
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Mr. Phillips. Yes. I think our score was probably 

90 percent. 

Mr. Brooten. All right, sir. 

In addition to the wiretaps going both in and out of 

the Cuban Embassy, in addition to the photographic surveillance 

that you related, how many cameras were there surveilling the 

Cuban Embassy and the Cuban Consulate offices? 

Mr. Phillips. I never visited this outside installation, 

but I recall that there were at least two going at the same 

time on some occasions, the Consulate and the Chancery, the 

main building, and I believe at one time there might have been 

as many as three, but I'm not positive about that. 

Mr. Brooten. All right. 

Mr. Phillips. But ideally at least the two, the two 

places to cover the two entrances. 

1Mr. Brooten. On September the 27th and 28th, 1963, do 

you have any personal knowledge of how many cameras were 

surveilling the Cuban Embassy and Consulate in Mexico City? 

Mr . Phillips. I know that one was not surveilling the 

Cuban Consulate, and to the best of my recollection one was 

still working -- no, Saturday -- no, to the best of my 

recollection, one was working that day on the Chancery, but 

1'3 not positive. 

Yr. Srooten. All right. 

:1r. Phillizs. I'?l not positive perhaps because the other 
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camera had been pulled out -- I don't know; 

Mr. Brooten. Now, do you know, Of your own personal 

knowledge, that the camera was not working, or did you arrive 

at the conclusion that the camera was not working because you 

did not find pictures for that day? 

Mr. Phillips. We arrived at that because when-we said 

where are the pictures, there was a -- there was some -- there 

was a technician who was responsible. for things like that, and 

said why wasn't it working; well, it was malfunctioning, I 

had to pull it out or something like that. He said it was 

routine and we accepted that. 

Mr. Brooten. Now, you stated that [ 03 Jwas in 

charge of the intercepts. 

Mr. Phillips. As I recall, he was the"outside man" who. 

was in charge, yes. 

Mr. Brooten. How long had L 03 Iworked for the 

17 Central Intelligence Agency, sir? 

18 Mr. Phillips. Not too long, because he had retired from 

19 

20 

21 

22 

23 

2c 

25 

the FBI in Mexico, so three or four years. 

Mr. Brooten. Do you know where 03 3is now? 

Mr. Phillips. The last I heard, he was in Mexico. 

Mr. Brooten. Did you also testify tiat it was c 03 

decision to transcribe or not transcribe intercepts? 

Mr. Phillips. If I am correct in assuming that -c 03 
kind of sat in there d?Jring a good part of the day, 

124 
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certainly he is the one they would go to. 

Not knowing the operation, it's possible he left it in 

charge of one of the Mexican nationals and they decided. But 

if there was one of any real importance, certainly it would 

be1: 03 -J and they would await his decision. 
/ 

Mr. Brooten. All right, sir. 

Now, in addition to the telephone interceptions and in 

addition to the photographing surveillance, did you have any 

Dther types of surveillance inside, any operatives inside the 

Cuban Embassy in September of 1963? 

(Pause.) 

Mr. Phillips. Yes, we had I33 . 

Mr. Brooten. What areas did they work? 

Mr. Phillips. 
c3 

74 in the administrative area and 24 i.n r1 

khe c 24- ]  l 

Mr. Brooten. All right. 

To whom did they report? 1.: 

Mr. Phillips. To Bob Shaw. Either directly or indirect1 

Mr. Brooten. And Mr. Shaw worked for you? 

Mr. Phillips. Yes. 

Mr. Brooten. Can you identify those people? 

Mr. Phillips. Counsellor, may I ask if -- it's the hardes 

thing in the world to ask an ex-intelligence Officer is t0 

identify people who really, in the Mexican climate, might have 

a terribly diff icult time if their iaentities were known. DO 

. 

i ;it I I 
I 
i 
I 
i i 
i 
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you feel, gentlemen, that -- 

Mr. Sprague. Are they still on duty in this assignment? 

Mr. Phillips. I don't know, sir. 

-Mr. Sprague. Well, I am willing, at the moment, to pass 

that question up, and if we need it we can get back to that. 

Mr. Preyer. I think that would be the wise way to 

handle it, since Mr. Phillips would remain under subpoena. 

Mr. Phillips. Thank you. 

Mr. Brooten. Now, Mr. Phillips, you stated you had 

conversations with Mr. Waller, the Inspector General of the 

Zentral Intelligence Agency, yesterday, November the 26th, 

1976? 

14 

15 

16 

17 

Mr. Phillips. Yes. 

Mr. Brooten. Did you record those telephone conversations 

Mr. Phillips. I did not, sir. 
I 

Mr. Brooten. DO you know whether Mr. Wailer or anyone I 
I 
t 
i it the Central Intelligence Agency recorded those telephone s i 
I 

18 zonversations? 

19 

20 

21 

22 

23 
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Mr. Phillips. I do not, sir. I 
f 
' Mr. Brooten. Now, you also stated that he said that 
j 

Yr. Miller, Lyle Miller, the Legislative Counsel, cautioned i 

you about technical violations of your security agreement, is ! 

that correct? 

>!r . Phillips. So, sir, that is not completely accurate. 1 

lie aC71ised ce that i was right, except frcz the technical I 

Wlg;,r : 
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2 

3 

standpoint, I believe that is the way he said.it, 

Mr. Brooten. Do you know what the sanctions are for 

violation of that security agreement? 

4 Mr. Phillips. As I understand it, there are no enforcabl 

5 laws. 

6 

7 

Mr. Brooten. Now, with respect to 03 I and 

; -03 7. you stated that she had a previous background 

8 in Soviet work. 

9 Do you know what her prior posts were? 

10 Mr. Phillips. No, I do not. 

11 

12 

Mr. Brooten. Do you know what Mr -I: 031 
prior posts 

_ 
rere? 

13 

:.I 

15 

Mr. Phillips. I don't recall. [ 03 Iworked for 

\e again -- worked for me when I becameL 27 3i.n 
- 

16- \7 II at a later date, but that was subsequently. 
L 

16 Mr. Brooten. Do they have a background in Soviet 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

2'_ 

24 

25 

.ntelligence? 
z 

Mr. Phillips. Yes, they did. 

Mr. Brooten. Did 
1. 03 3 ever tell you that she had 

. 
my contact, either directly or indirectly with Marina 

rusakova, the wife of Lee Harvey Oswald, while they were in 

.he Soviet Union? 

Mr. Phillips. No, she did not. 

Mr. Srooten. Did C.03 3 ever tell you that? 

Mr. Phillips. No , he did not. 
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Mr. Brooten. Do you kx.w whether either 

o3]h 
.c 03, 

ad any contact, either directly -or indirectly, with 

either Lee Harvey Oswald or k=fs Russian wife prior to their 

entry to the United States? 

Mr. Phillips. No, I c% not. 

Mr. Brooten. You state2 that Robert Shaw worked for you 

Mr. Phillips. Yes. 

Mr. Brooten. -- at tha: time. 

That Joseph Picolo wo: -4 for you and he was replaced 

3Y 
I: 03 -- I 

Do you know the wheretiotzts today of Robert Shaw? 

Mr. Phillips. He was In the Washington area the last I 

leard. 

Mr. Brooten. Is he still with the Central Intelligence 

igency? 

Mr. Phillips. Yes. 

Mr. Brooten. 

3 
Mr. Phillips. 

leadquarters. 

Mr. Brooten. Do you FLOW the whereabouts of Joseph 

?icolo? 

Mr. Phillips. I do nc:. 

:?r. Brooten. 

Do you know the whereabouts of I 03 

He is iz Washington at the Washington 

Do you -e---x , _.- d t!e whereabouts of 03 

IYr , Phillips. He has rezired from the CIA and lives in 



1 the Washington area. 

2 

3 

4 

Mr. Brooten. Do you know the whereabouts of Allen White? 

Mr. Phillips. He is retired from the CIA and lives in tht 

Washington area. 

5 Mr. Brooten. Do you know the whereabouts of 
r. 

03 
I 

6 

7 Mr. Phillips. No. 

8 

9 

10 

Mr. Brooten. Do you know whether or not they are still 

in the Central Intelligc:lce 
?I 3ncy? 

Mr. Phillips.' I believe that they still are. I heard 

11 *at he was talking about retirement, but I believe that they 

12 still are. 

13 Mr. Brooten. Do you know the whereabouts of Ann Goodpastu 

ld Mr. Phillips. Yes. She is retired and living in Dallas, 

15 Yexas. 

16 Mr. Brooten. Now, you stated that the information was 

17 zirculated to the local FBI agent. 

18 Who was that person? 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

7: ri 

Mr. Phillips. Mr. Clark Anderson. 

Mr. Brooten. Was Mr. Clark Anderson a Legal Attache at 

zhe American Embassy at that time? 

Mr. Phillips. He was. 

Mr. Brooten. You stated he worked with you in the Dominic 

Republic in 1965, is that correct? 

lM,r . Phillips. Yes. 
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Mr. Brooten. And that he did not mention, to you that you 

had withheld any information from him? 

Mr. Phillips. No. Of course, if it had been successful, 

he wouldn't have known that it would have been withheld. 

Mr. Brooten. That's my point. 

Mr. Phillips. Also, it's inconceivable to me that we 

didn't talk about Oswald, but it's possible. 

Mr. Brooten.' Do you know his whereabouts today? 

Mr. Phillips. Yes. He 3 retired in San Antonio, Texas. 

Mr. Brooten. And when did you last see him? 

Mr. Phillips. Oh, two and a half months ago, two months 

ago. 

Mr. Brooten. Mr. Chairman, I have no further questions 

at this time. 

Mr. Preyer. All right, Mr. Brooten. 

Mr. Sprague. 

Mr. Sprague. -Mr. Phillips, you mentioned that you had a 

document with you, and I think the question has to be asked 

since we only learned last night that apparently YOU were 

working on a book, a question obviously arises when people are 

I 

I 

working on books, whether they are attempting to do something ] I 

to get themselves in t;rle public limelight to aid in the I 

sale of that book. So there are a couple of questions I would I I 

iike to ask you if I &may. 

:4r. Ttione . I think it's most a?pro?riate. 
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Mr. Preyer. Sure. 

Mr. Sprague. You have the transcript of that portion of 

the book with you that refers to the area we have been talkin, 

about. 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

or. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. Would you be willing to turn that over to 

us SO that we can examine it? We will not at this time delay 

this hearing. If we decide to put it in the record, we will 

put it in the record and we will get it back to you. 

Is that all right with you? 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

In addition, I have the deletions as requested by the 

CIA when the book was cleared. 

ld 

lC 4 

16 

Mr. Sprague. NOW, that is the question I wanted to 

start asking. 

17 

18 

Now, this book that you are talking abcat, can you 

just describe in general what it encompasses? 
:; 

Mr. Phillips. .Well, it is a chronological and geographic 

19 

20 

21 

77 &A 

13 

story of 25 years of my intelligence career. 

xr. Sprague. And when did you commence writing this 

book? 

Mr. Phillips. In June of 1975. 

24x. Sprague. Have you ever written .zy Locks previous 
j] 

: ! 
,I 21 'I to that? 
Ij 

23 ,j Lb!! . Phillips. I havefi't writter, any ksccks, though I 
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have written a number of FLays, stories. 

Mr. Sprague. Is this Leek now completed? 

Mr. Phillips. It has 5-n corqleted for some time, 

sir. 

Mr. Sprague. And do ycc have a publisher for it? 

Mr. Phillips. Yes, sb. It is being actually printed D 

Mr. Sprague. When Cd you submit this to the CIA for 

apparently clearance? 

Mr. Phillips. I s--a --d some of the chapters very 

early. I wanted to send m chapters and an outline to 

New York so that the pubE~&zs could decide whether they 

wanted the book. so there Ls a total of ten chapters, and 

I sent two, and thez ttiee, cd thee it was finally only 

cleared about three IZOIL~" ~23. 

Mr. Sprague. '~~~e~ ~~-5 F = t2t ycu commenced your inter- 

views with YE. Kessler cf -2~ Kzshiqton Post? 

Mr. Phillips. A5ouz a z2nt.h ago. 
;. 

Mr. Sprague. k-Get S'G = --teC those contacts that gave 

rise to the story? 

Mr. Phillips. Ee CCIEZ me. 

Mr. Sprague. 20 ycc :c,- Ecw that canle about at all? 

iir. Phillips. 1 C.cx'= :crow, I can surmise that perhaps 

he saw rr,e on a tele-.-<s-c: stz-< cz was aware -- I give 

lectures around the ce~.z-x--~ fzecxently, and there is often 

, 
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But I can only surmise. 

Mr. Sprague. With regard to the book, when you commence 
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this book, was it part of your arrangements to get CIA 

clearance on the book? 

Mr. Phillips. Well, I didn't say anything to them and 

it never occurred to me that I wouldn't. I planned to do 

it. 

Mr. Sprague. We will look at those chapters. 

I take it that the CIA, going through your book, asked 

you to excise certain parts of it. 

Mr. Phillips. Yes, sir. 

Mr. Sprague. Which you then did, and you have for us 

those things that they have requested you to excise. 

Mr. Phillips. That is correct, sir. 

Mr. Sprague. You know, the question does arise as to 

whether or not it is some advantage to you to be getting the 

kind of publicity that emanates by this kind of story appear&r 

in the Post and media out there. 

Now, could you give me som cements about the sort of 

change in ternis of the cormrents to the nediti and what you 

I 
1 
/ 

ught ; 
I 

say here, Has this thing sonewh .at for your part been tho 

of for purposes of the advantage to you? 
I 
I 
1 

PII. Phillips. I was formerly an actor before I was a ; 

playwright, ar,d there is no question that I have some sense 

Of Fublicity. Having sold this book, I obviocsly want it to 
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be s~s&5l, ccc reason being that I have five more kids 

to s& tkzo~ allege. So there is no question that 1 am 

looking for ar oF:aortunity to get publicity, which will help 

with t2.e &xi. 

- is &salutely no question, at the same time, that 

Iwishthat -as publicity would not be a part of it. The 

infer- thztc- C?T: be drawn by some readers that I might 

have F- a rCle in a coverup of the murder of one of my 

PresiWtc dLstcrjs ne a great deal, and my children. so I 

assure pa tit this publicity was spontaneous and unwelcome. 

I!?. stpque. I assume we are about to adjourn shortly. 

YOU unZe,eE tztt testimony in executive session is not to 

be dis,llssed an~~iere. 

22, zs.i.~. I do understand, sir. / 

e. E~:rc-~lE. 'Xere can be no direction to you not to 

disms v,--te-;ez 7-c-u -4azt to, however, with others, the 

:7 
i 

!  

news y&G =, b-L-& friends and others, but I would like to make 

.a ! 10 : the re-qzx - it is not official from the Committee -- that 
i 
: 

.m 1 i stile vf 

I 
ze kcssticating this matter, and hopefully at SOW 

. zc 1 poxit ,=-Xiq'Zf we 
t 

caz have an appropriate public hearing, I 

-. i req2esz ~2 rzt tz -, Zscuss anything with anybody. 

-e 

- -  

T -_a 
2 a-5, 

-=, - . , - - ;= i  
-‘WA’-” c ,  !Lr  .  Chairxan, that this witness remain 

V- ----1--_- Tie- \'- --- ----,-~-' + --. Sprague, the Chairimn acjrees with 

yoyil-- ->-- - -i Z -_--SC c- zLe Xltzess, a-rid will reDeat that as corr.incj I 

G 
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from the Committee, and I take it that Mr. Thone agrees with 

me on this, that natters discussed in Executive Session shoul, 

not be discussed. 

And you will consider yourself as rermining under the 

subpoena until further notice. 

Is there anything further that we need? 

I want to thank you, Mr. Phillips, and I thank all of yol 

members of the staff, working well beyond their lunch hour 

on a Saturday, which I hope the record would duly note. 

The Committee stands adjourned. 

(Whereupon, at 1:52 o'clock p.m., the Subcormittee 

recessed subject to the call of the Chair.) 

;: 
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